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Gospodarnost na prvo mesto
V naši delovni skupnosti je bil v raz

pravi, isedajj pa je  predložen delavskemu 
svetu predlog ene od glavnih sestavin go
spodarskega načrta za leto 1967 — osnutek 
finančnega plana s predvidenim  oblikova
njem  dohodka in njegovo delitvijo.

Upravičeno se postavlja vprašanje, zakaj 
smo šele sredi aprila sprejeli tako važen 
dokum ent usm erjanja poslovne dejavnosti 
naše železarne. Osnovni vzrok je  v tem, 
da ismo šele februarja dobili vse predpi
sane instrum ente za njegovo sestavo, doda
ten razlog pa je v dolgem postopku znotraj 
delovne organizacije, predno je  tak  važen 
ak t sprejet. Osnovni koncept osnutka mo
ra p rvo  biti obravnavan po liniji strokov
nih služb obratov, nato  je šele izdelan 
predlog plana, k i ga prvič obravnava 
upravni odbor in ustrezne komisije, nakar 
sledi posredovanje tako obdelanega osnut
ka sam uopravnim  origanom obratov, na 
podlagi pripomb p a  upravni odbor predloži 
končno Oblikovani osnutek delavskemu 
svetu podjetja.

Četudi se predpostavlja, da je  naša de
lovna skupnost na poti, k i sem jo navedel, 
v glavnem že seznanjena z vsebino osnutka 
finančnega plana s predvideno delitvijo 
dohodka, hočem podati nekaj značilnosti, 
ki iso nas p ri sestavi vodile, in dati kratek 
opis njegove vsebine.

Osnovno vodilo je  bil od delavskega sve
ta decem bra sprejeti p lan  skupne proizvod
nje, realizacije in predvidenega števila za
poslenih. Četudi so nekateri ugovarjali, češ 
ta p lan  n i več realen, pretežko bo doseg
ljiv, ni bilo možno predloga sestaviti na 
drugi podlagi.

Res je, da smo osnutek plana realizacije 
za letošnje leto sestavljali že oktobra in 
novembra lanskega leta, ko si še nismo 
predstavljali, da nas bo reform a tako opla
zila, in živeli v prepričanju, da bo zadnja 
dva meseca realizacija zopet močno po-

rastla. Zaključek leta pa je  z doseganjem 
le 277,3 m ilijona N din realizacije bil naše 
razočaranje. Proti taki višini lansko leto 
dosežene realizacije, ki n i bila n iti na n i
voju predvidenega plana, decem bra spre
jeti p lan  realizacije za letošnje leto pred
videva porast realizacije za 8 %. V tem,

predvsem pa v poteku proizvodnje p rv a  
dva meseca letošnjega leta je razlog, da so 
nekateri skeptični glede predvidenega ni
voja obsega poslovanja naše železarne za 
letošnje leto. Lahko bi sicer izvedli tak  po
stopek, da bi najprej predložili v obravna
vo in končno delavskemu svetu znižanje 
plana Skupne proizvodnje in realizacije te r  
na tej osnovi izdelali osnutek finančnega 
plana. To pa bi zahtevalo tud i vzporedno 
znižanje predvidenega števila zaposlenih 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Z zasedanja delavskega sveta
Na zasedanju meseca m arca je delavski 

svet podjetja razen razpisa volitev za orga
ne upravljanja sprejel še p lan  amortizaci
je za nadomestitev osnovnih sredstev v le
tu  1967 in osvojil zasnovo gradnje objek
tov družbenega standarda in način zbira
nja za te namene potrebnih finančnih sred
stev.

Za gradnjo objektov družbenega standar
da je  bilo povedano, da naj bi se letos kon
čala izgradnja Gramoznice, k je r bi do kon

ca leta dodatno pridobili 88 stanovanj. To 
pa bo možno le na predpostavki, da bo G ra
dis pravočasno opravil vsa dela. Na novo 
bi odprli gradbišče strnjenega naselja v 
Dcfoji vasi, k je r se predvideva izgradnja 87 
stanovanj v vrstn ih  hišah. Izgradnja nase
lja bo oddana najugodnejšemu ponudniku. 
Del sredstev za izgradnjo b i prispevali kup
ci stanovanj sami, železarna pa b i iz svojih 
sredstev za te  nam ene letos prispevala pri- 

(Nadaljevanje na 7. strani)

IZ VSEBINE

Vabimo k  odkriti besedi — Volitve v 
skupščine — Izobraževanje odraslih, da 
ali ne — Sklepi upravnega odbora — 
Tudi naloge m orajo biti točno določene
— Posvetovanje o pnevm atskih strojih
— K valiteta  in  zanesljivost n a  stock
holm skem  rešetu — K ultu rna  kronika

— Športne vesti
Pomlad je tu Foto: M. Dolinšek
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Analiza osebnih dohodkov za FEBRUAR 1967
DELOVNA
ENOTA

Izplačani
OD

OD po 
enotah in 
ceniku del

Dodatek za 
stalnost Ostalo OD po 

uspehu DE

Povpr. osebni doh.

februar
1966

febr.
1967

1 2 3 4 5 6 7 8

Topilnica 191.034,92 136.894,81 10.296,17 11.461,61 32.382,33 918,05 782,93
Livarna 335.421,48 260.874,16 19.367,94 17.846,90 37.332,48 846,74 719,79
Valjarna 223,857,00 184.893,80 11.650,52 8.362,49 18.950,19 872,59 746,19
Kovačnica 180.252,02 134.836,88 10.072,87 8.113,28 27.228,99 914,37 815,62
Termična obdelava 44.242,80 33.899,11 1.999,76 2.384,06 5.959,87 858,08 737,38
Mehanska obdelava 437.081,60 322.200,38 22.694,92 24.275,74 67.910,56 825,65 745,87
Vzmetarna 61.289,76 46.520,02 3.257,46 1.322,78 10.189,50 753,46 729,64
Jeklovlek 28.238,28 20.484,30 1.227,87 1.080,21 5.465,90 677,67 672,34
Energetski obrati 84.864,44 64.073,23 3.813,99 3.700,09 13.276,83 836,99 731,59
Strojni remont 150.339,86 114.425,24 7.011,08 6.069,65 22,833,89 879,13 744,26
F.lektroremont 80.463,24 58.346,53 3.840,16 5.158,98 13.117,57 855,04 745,03
Gradbeni remont 46.320,39 38.605,49 2.807,32 2.502,14 2.405,44 717,35 671,31
Promet 76.700,48 63.624,81 4.289,52 1.989,61 6.796,54 809,77 697,28
OTKR 157.664,61 121.241,98 8.909,35 11.190,83 16.322,45 832,90 716,66
Uprava 278.604,06 212.809,06 16.309,00 19.447,88 30.038,12 786,26 729,33
PODJETJE SKUPAJ 2,376.374,94 1,813.729,80 127.547,93 124.886,55 310.210,66 841,57 740,30

Vabimo k odkriti besedi
Dolga leta se v naši železarni že trudimo, 

da bi čirmbolje obveščali sodelavce o proiz
vodnji in poslovanju te r  o vsem, kar je 
še važnega in zanimivega. K er je bil sam 
Koroški fužinar premalo, iker glas zvočni
kov ni segel po vsej tovarni in ker na se
stanke te ali one v rste  nikoli ni prišlo ve
liko ljudi, (je bil osnovan naš Inform ativni 
fužinar, iki izhaja že četrto  leto vsak m e
sec.

Kmalu se je  izkazalo, da je za hitro ob
veščanje včasih le še prepočasen, zato smo 
m u dali v  pomoč Obvestila delovne skup
nosti, k i izhajajo občasno. Ves ta čas smo 
tudi objavljali vabila Ik sodelovanju v na
šem listu. Ne toliko zaradi tega, iker bi bili 
v istiski za članke (toliko pism enih strokov
njakov smo izmera j imeli, da je Fužinar iz
hajal točno), temveč zato, da bi bilo čim 
pogosteje slišati glas delavca, glas topilni
ce, kovačnice, čistilnice in mehanične, glas 
vseh naših obratov sproti o vseh težavah 
in nesporazum ih in trenjih, ki nastajajo 
med ljudmi, če živijo skupaj; mi pa živimo 
Skupaj po 8 u r  na dan — eno tre tjino  živ
ljenja!

Nismo uspeli, vabila so ostala zvečine 
brez odmeva, Ikakor da  pozvani ne bi za
upali moči tiskane besede, m orda pa smo 
vabili tudi ob neprim ernem  času — ko nam 
je še dobro šlo in so se zato težave odprav
ljale mnogo bolj mimogrede.

Vendar se je  od časa do časa pokazalo, 
kakšne smešne, zoprne ali tudi težke po
sledice lahko ima nepoučenost, koliko hu
de krvi in škode lahko povzročijo govori
ce, ki izvirajo iz polovične obveščenosti. 
Zelo jasno se je to pokazalo zadnjikrat 
na letn i konferenci sindikata, pokazala pa 
se je obenem tudi rešitev oziroma nova 
možnost, kako takšne stvari preprečiti.

Glavni direktor železarne tov. Klančnik 
ter drugi vodstveni delavci in strokovnjaki 
so pripravljeni na javnih sestankih odgo
varjati na vprašanja delavcev.

V prašanja bi zbiralo in debatne sestanke 
občasno prirejalo  naše uredništvo, ki bi bi

stvene s tv ari (vprašanja in odgovore) tudi 
objavljalo v Inform ativnem  fužinarju — 
podobno kaskor je Večer 22. m arca pod na
slovom »Zaposlenost ne  bo manjša« objavil 
razgovor med našim sodelavcem Antonom 
Škaličem in direktorjem  Klančnikom.

Zato, da bi bila Obveščenost še boljša, da 
nobeden od nas ne ibi mislil, kako karkoli 
prikrivam o, da b i imel dobesedno vsakdo 
možnost na vprašanja, ki ga zanimajo, do
biti tudi odgovor, vabimo vse sodelavce k 
odkriti besedi. Vprašanja pošljite na na
slov: Uredništvo Informativnega fužinarja.

Ko se jih bo nabralo dovolj, bomo prek 
Obvestil delovne skupnosti in  zvočnika ob
javili, kdaj in k je  bodo merodajni na vpra
šanja odgovarjali in že zdaj vabimo, da se 
teh  sestankov tud i udeležite in na njih  po
stavljate po potrebi tud i dodatna vpraša
nja.

Uredništvo

LETOVANJE V VALOVINAH

V Valovinah p ri Puli ima združenje ZB 
NOV urejeno počitniško naselje, v okviru 
katerega ima tudi naš občinski odbor pet 
weekend hiš. V počitniškem naselju  lahko 
po deset dni letujejo člani ZB in njihovi 
družinski člani.

Cena dnevnega penziona v predsezoni in 
po njej je  za letovanje v  zidani weekend 
hiši določena v  znesku 1.600 S din, v leseni 
vveekend hiši pa 1.400 S din, v času sezone 
pa v zidani weekend hiši 1.900 S din, v 
leseni vveekend hiši pa 1.700 S din dnevno. 
K er je število razpoložljivih postelj tako 
■omejeno, je  zaradi pravilnega irazporeda in 
časa letovanja prijave zbrati čimprej.

Zaposleni v železarni Ravne, ki so člani 
ZB NOV, imajo tako možnost, da za leto
vanje izbirajo med našim počitniškim do
mom v Portorožu in  počitniškim  naseljem 
v Valovinah p ri Puli. P rijave članov ZB, ki

bi želeli letovati v Valovinah p ri Puli, bo 
zbiral občinski odbor ZB NOV Ravne na 
Koroškem najpozneje do 20. 4. 1967. Vsi
člani ZB, k i se bodo odločili, da bodo leto
vali v Valovinah p ri Puli, morajo to ustno 
ali pismeno sporočiti občinskemu odboru. 
P rijava pa m ora vsebovati priim ek in ime 
člana, število njegovih družinskih članov, 
ki bodo letovali, njegov točen naslov in čas, 
v katerem  bi želel letovati.

P rijav  po tem času zaradi omejenega 
števila ležišč ne bo mogoče več upoštevati, 
zato prosimo, da se tisti, ki se bodo za le
tovanje odločili, prijavijo  pravočasno.

-et

OBRATNE NEZGODE V MARCU 1967

Viktor Lepej, stro jn i rem ont — pri obra
čanju hladilne glave ga je stisnilo za palec 
desne roke.

Maks Klemenc, valjarna — ploščat pro
fil se mu je skotalil na  sredinec desne 
roke.

Fortunat Korošec, OTKR — odkovek mu 
je padel na stopalo leve noge.

Nikola Robin, topilnica — pri zapenja
nju  ingota ga je stisnila veriga za kazalec 
leve roke.

Konrad Očko, kovačnica — pri bruše
nju mu je priletel tujek v levo oko.

Drago Cigcrovski, stro jn i rem ont — pri 
v rtan ju  si je poškodoval če trti in peti p rst 
na levi roki.

Ni čakala

Zena: »Naša Emica bi se m orala zdaj že 
km alu poročiti.« Mož: »Pusti jo, naj poča
ka, da bo prišel pravi.«

Zena: »Toda tako dolgo tud i jaz nisem 
čakala!«

Kdor mnogo ve, malo govori.
K itajska
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Gospodarnost na prvo m esto
(N adaljevanje s 1. strani) 

ali enostavno p lan iran je večje redukcije 
delovne sile. Vsakemu od nas je  jasno, da 
je skoraj cela spodnja Mežiška dolina, pa 
delno 'tudi okolica, neposredno ali posredno 
odvisna od dela železarne. Zavestno delo 
na zm anjšanju zaposlitve v tej naši delov
ni organizaciji bi bilo zato plansko ustvar
janje brezposelnosti na  tem industrijskem  
področju. Tega si ne moremo privoščiti, za
to si tudi nismo mogli privoščiti .rebalansa. 
Ostalo nam je na razpolago torej le  eno 
— osnutek finančnega plana sestaviti po 
veljavnem  planu realizacije, za lažje dose
ganje osebnih dohodkov vseh zaposlenih pa 
predvideti dodatno dejavnost, v kateri se 
bodo oseibni dohodki gradili ločeno od re
alizacije in dohodka podjetja.

Drugo vodilo pri sestavi finančnega p la
na je bila neizogibna zaostritev norm ati
vov potrošnje in vseh proizvodnih stroškov 
ali z drugimi besedami povedano: nujna 
vključitev akcijskega program a za boljšo 
gospodarnost naše poslovne dejavnosti.

Sedaj isi pa oglejmo glavne postavke, ki 
jih osnutek finančnega p lana zajema.

Celotnega dohodka predvideva 315,5 mi
lijona N din, kar je 4 % več, kot smo ga 
dosegli lansko leto. P ri tem ta osnutek 
predvideva 224,5 m ilijona N din skupnih 
stroškov, kar je  porast za 6,5 %. K er je do
hodek ostanek, ki bo znašal pod taikim p la
niranjem  91 milijonov N din, že lahko skle
pamo, da je ta  v upadanju, in sicer ga 
osnutek predvideva 2 % manj od tistega, 
ki ismo ga zbrali leta 1966. Že iz teh podat
kov se vidi, da je v zvezi z gospodarsko re 
formo, večjimi zahtevam i kupcev in v zve
zi z razširjenjem  poslovnega sklada podjet
ja akum ulativnost delovne organizacije v 
upadanju. To pa se še bolj vidi v osnutku 
delitve dohodka. Ta namreč predvideva 
za letošnje leto 61,491.000 N din bruto 
osebnih dohodkov, kar je  67 % od predvi
denega dohodka. Marsikdo se še spomni, 
da so osebni dohodki v zaključnem računu 
iz lanskega leta zajeli le 58,3 % dohodka. 
Sredstva za sklade ise torej zmanjšujejo, 
s tem  pa ise tudi zm anjšuje akum ulativ- 
nast.

Mogoče bo kdo vprašal, kako je  mogoče, 
da osnutek finančnega plana, ki je  bil pre
sodno izdelan in skrbno obdelan od tistih, 
ki neposredno odgovarjajo za poslovni 
uspeh in krepitev gospodarskega potenci
ala naše delovne organizacije, predvideva 
tako spremembo razm erij osebnih dohod
kov na škodo skladov. Opazovalec od zu
naj bi mogoče celo lahko sklepal, da go
spodarnost v tem osnutku n i zadosti zajeta, 
pa vendar m i vemo, da n i tako. Normativi 
potrošnje, ki so sestavni del osnutka finanč
nega plana, vključujejo iskrb za zniževanje 
poslovnih stroškov, kot novost gospodar
nosti s poslovnim skladom pa je vključenje 
v plan tud i norm ativov zalog vseh potreb
nih materialov.

Poraist predvidenih stroškov je  k ljub te 
mu očiten. Če povemo, da samo štirje ele
menti fiksnih stroškov — amortizacija, in
vesticijsko vzdrževanje, obresti od poslov
nega sklada in zavarovalne prem ije — po
menijo povišanje stroškov za 5,275.000 N 
din, nam bo planiranje padca dohodka jas
no. Nemogoče je bilo p ri takem  gibanju

zadržati lanskoletni odnos osebnih dohod
kov in skladov p ri delitvi dohodka. Osnu
tek oblikovanja osebnega dohodka sloni na 
principu, 'da mora delovna Skupnost v glo- 
bal neto osebnih dohodkov za enaki obseg 
dela in enako gospodarnost dobiti vsaj ta 
ke osebne dohodke, kot so t i  bili lansko le
to, za boljše delo pa  večje. Ker plan pred
videva povečani obseg poslovanja, je ra
zumljivo, da mora tud i global biti višji.

Ta se bo po osnutku oblikoval: do 90 % 
doseganja bodo znašali neto osebni dohod
ki 43 % dohodka, kar je 35,217.000 N din, 
od 90 do 100 % izpolnitve pa 50 % dohod
ka, k a r je  4,550.000 N din. Iz tega sledi, če 
bomo planirani dohodek dosegli, naši de
lovni skupnosti pripada 39,767.000 N din 
neto osebnih dohodkov. Če to preračunamo 
na enega zaposlenega, dobimo, da osnutek 
predvideva 1029 N din na zaposlenega me
sečno. To pa je 12,5 % več od naših pov
prečnih osebnih dohodkov, doseženih v po
slovnem letu 1966. Talko visoko povečanje 
povprečnih osebnih dohodkov utem eljuje
mo s sledečim: povečanje produktivnosti 
dela, izračunano iz realizacije, bo po planu 
poraistlo od lanskoletnih 7.218 na 7.764 N 
din na zaposlenega mesečno ali za 7,5 %. 
V letošnjo realizacijo so Vključeni tudi 
slabši pogoji, delno znižanje prodajnih cen, 
sprejem anje neugodnejših naročil, poveča
nje izvoza, k a r bo neposredno vplivalo na 
znižanje .realizacije in dohodka. Osnutek to 
upošteva z dodatnim i 3,5 %, ker se k tem u 
priključuje še zm anjšanje prispevkov za 
socialno zavarovanje od 20,5 na 19 %, ali 
povečanje neto  osebnih dohodkov za 1,5 %, 
pomeni, da je  osnutek oblikovanja osebnih 
dohodkov utemeljen.

V samem predvidenem globalu osebnih 
dohodkov pa še ni zagotovljena tudi vzpod
buda za boljšo gospodarnost. To se odraža 
v tistem  delu osnutka, ki zajem a notranjo 
delitev.

Predlog notranje delitve zajema novost, 
ki je  v tem, da se global predvidenih in 
doseženih osebnih dohodkov prvo razdeli 
na (dva dela, na del za proizvodne obrate 
in na del za uslužnostne enote. Ta razde
litev skladno s planiranim  številom zapo
slenih in potrebno kvalifikacijsko s tru k tu 
ro in ob upoštevanju drugih sestavin obli
kovanja neto osebnih dohodkov, kot za 
stalnost, predvideva 64 % globala osebnih 
dohodkov za proizvodne in 36 % globala 
neto os. dohodkov za uslužnostne obrate. 
S tako razdvojitvijo bo preprečeno preli
vanje iz ene v drugo grupacijo.

Ne slučajno, temveč izaradi tega, ker se 
nekaterim  prizadevnost za večjo produk
tivnost te r  is tem tud i za večjo gospodar
nost bolj neposredno razvija, se opaža 
stagnacija zaposlenih v  proizvodnih obra
tih in porast v uslužnostni dejavnosti. 
Medtem ko smo v prvem polletju lani v pro
izvodnih obratih  — topilnica, livarna, va
ljarna, kovačnica, term ična obdelava, je- 
klovlek, vzmetarna, mehanska obdeloval- 
nica — imeli zaposlenih 2038 ljudi ali 64 % 
celotne delovne skupnosti, je  sredi marca 
letos v tej grupaciji stalež znašal le 2006 ali 
62,5 % vseh zaposlenih. V uslužnostni de
javnosti pa  je proces obrnjen. V energet
sko vzdrževalnih obratih, prometu, OTKR 
in upravi, ki predstavljajo  uslužnostne 
obrate, je  v prvem  polletju  lani znašalo 
povprečje zaposlenih 1149, sredi marca le
tos pa 1206, 'kar je porast za več kot 6 %. 
Razdvojitev globala osebnih dohodkov bo 
ta .proces zavirala.

Po dohodku se bo osebni dohodek obra
čunaval ob periodičnih in z letnim  zaključ
nim računom, mesečno pa se bodo, 'kakor 
je  v naši praksi že vpeljano, obračunavale 
akontacije po doseženi realizaciji, in sicer 
po stopnji 12,25. Utem eljitev tako poviša
ne stopnje, ki je  lani znašala 10,62, je bila 
že podana z .utemeljitvijo spremembe raz
merij osebnih dohodkov pro ti dohodku in 
celotnemu dohodku. Samo po realizaciji iz
računani osebni dohodki bodo pid stopnji

Prvič smo pri nas dvignili tako težo, zato smo bili tem bolj previdni
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12,25 in doseženem planiranem  obsegu po
slovanja ob predvideni zaposlitvi 3220 de
lavcev znašali 95.000 S din neto na zapo
slenega mesečno. Obračunano z dohodkom 
pa ise bo to povprečje p r i 100-odstotnem 
doseganju dvignilo za dodatnih 7900 S din.

Mesečno po realizaciji izračunani globe
li neto osebnih dohodkov, razdvojeni na 
proizvodne obrate in uslužnostne enote, 
bodo m ed proizvodne obrate razdeljeni 
skladno z doseženo skupno realizacijo obra
tov, v uslužnostnih enotah pa  skladno s 
planiranim  številom zaposlenih. Iz tega se 
vidi, da bo povprečje doseženih osebnih do
hodkov v proizvodnih obratih neposredno 
odvisno od obsega dosežene proizvodnje in 
od števila zaposlenih, v uslužnostnih obra
tih pa od obsega realizacije cele železarne 
in od števila zaposlenih v posameznih eno
tah.

Spodbude za boljše gospodarjenje je po 
taki delitvi gotovo zadosti. Najlažje si bo
mo osebne dohodke poviševali z zniževa
njem  proizvodnih stroškov. Težko je v 'tem 
članku d a ti vse sugestije, k je  so v naši po
slovni dejavnosti sredstva pokopana. Dnev
no se s stroški srečujemo, zato bi tud i mo
rali vsi Skrbeti, da ti po' nepotrebnem  ne 
nastajajo. Osnovno vodilo nam  mora pri

Namesto uvoda nekaj za razmišljanje

Nekoč je bila navada, da je  pred pričet
kom konference železarska godba priredila 
prom enadni koncert na ploščadi pred do
mom železarjev. Danes to sicer n i več »v 
modi«, še vedno pa so ostale sindikalne 
konference oblika zborovanja kolektiva po 
delegiranih predstavnikih, ki po popular
nosti prekašajo vse ostale konference. Tak
šna je bila tud i letošnja.

Konferenca, ali bolje rečeno razprava na 
njej, je dosegla svoj namen. Odkrito so 
bila izmenjana m nenja in razčiščena raz
lična gledišča.

Ne glede na  to, da se je  kot rdeča n it 
vlekla skozi vso razpravo številnih d isku - 
tantov psihoza, k i so jo zanetili m ed kolek
tivom neznani demagogi oziroma paraziti 
s svojimi številnimi govoricami Okrog de
litve ostanka dohodka, nam enjenega za 
osebne dohodke delavcev po potrditvi bi
lance za 1966. leto, in da skoraj ni bilo di- 
skutanta, k i se ne bi vsaj z besedo dotaknil 
teh »rekla-kazala« parol in jih  kom entiral 
tako ali drugače, je konferenca uspela.

Polna je stenografska beležnica števil
nih objektivnih debat diskutantov, k i so 
sodelovali v tej več kot dveurni, plodni 
razpravi, na kateri niso b ili redki prim eri, 
da je  bil govornik med samo diskusijo pre
kinjen z burnim  ploskanjem.

Se n a  nekaj bi rad  opozoril, ker sm a
tram , da je  o zadevi potrebno razmisliti.

P ri tako ugodnem finančnem rezultatu, 
ki smo ga kljub zadnjim  trem  slabim  m e
secem preteklega le ta  le dosegli v naši že
lezarni, je  težko razumeti, odkod in zakaj 
tako številne neobjektivne k ritike  za deli- 
litev rekordnega dohodka, ki ni n iti za las 
odstopala od že pred leti spreje tih  načel v

tem biti jasno, da so iSkupni stroški v upa
danju, če raste ta  proizvodnja in izplen ob 
zniževanju potrošnje pomožnega m ateri
ala in energije in  ob zadrževanju optimal
nih zalog m aterialov. Osebne dohodke pa 
si bomo lahko poviševali tudi z regulacijo 
zaposlenih.

Osnutek finančnega plana odpira tu  no
vo možnost. Predvideva nam reč osnovanje 
posebne iskupine iza investicijsko vzdrže
valna dela — skupino IVD, v katero se bo
do lahko prem eščali vsi odvečni delavci 
obratov in enot. Ta skupina ima posebne 
delovne zadolžitve, za katere se osebni do
hodki obračunavajo po kalkulaciji izvrše
nih del, ločeno od realizacije železarne.

Z osnovanjem te skupine smo se izognili 
redukciji delavcev, odprli pa široko mož
nost doseganja in rast predvidenih osebnih 
dohodkov v posameznih obratih in oddel
kih ter s tem tudi v celi delovni skupnosti.

Porast realizacije in vrednosti enote 
m arca kaže, da je  naša prilagoditev z go
spodarsko reform o na obzorju, zato sem 
prepričan, da bo delavSki svet skrbno za
snovani osnutek finančnega p lana odobril 
in s tem dal spodbudo za poslovno politi
ko, v  kateri bo izboljšava gospodarnosti na 
čelu.

pravilniku o delitvi dohodka in osebnega 
dohodka, k i sta oba sestavljena v duhu n a
čel zakona o sredstvih gospodarskih orga
nizacij, katerega 23. člen dobesedno do
loča.-

»Dohodek se dokončno razdeli na oseb
ne dohodke delavcem in na Sklade z zak
ljučnim računom  gospodarske organizaci
je.«

Razumljivo bi bilo vsem in tudi p riča
kovati bi bilo, da se m orajo takšne ostre 
kritike in številne govorice pojaviti takrat, 
če b i zaključili poslovno leto z izgubo, ne 
pa z uspehom, tki nam  ga zavida ne samo 
Slovenija, ampak cela Jugoslavija.

Nizka realizacija v  zadnjih mesecih, ki 
je za maršilkak obrat predstavljala prodajo 
proizvodov našim  odjemalcem pod lastno 
ceno, torej z izgubo, kaže, še nikogar ne 
zaskrbljuje! Morda pa celo preveč in ravno 
zaradi tega raje govorimo o stvareh, ki so 
prijetne, k er ise bojimo, da se s ta ri časi 
visoke konjunkture ne bodo tako hitro vr
nili na Ravne?

Naj ostane ta  dilem a za razm išljanje, ta 
kratek uvod pa za kom entar na letini kon
ferenci sindikata naše železarne, v kateri 
so sodelovali med drugim i tudi navedeni 
diskutanti, ki so v razpravi načeli vsa ak
tualna vprašanja in probleme.

Kljub obilnim podatkom preslaba
informiranost. Po dinarjih do milijonov

Ivan Močnik iz prom eta je  uvodoma de
jal, da bi rad s svojo diskusijo pokazal na 
stvari, k i njem u in večini članov kolektiva 
ne ugajajo. P ravil je, da je  sicer dobro, da 
je bilo poročilo predsednika kratko, vendar 
pa le ni vsega zajelo. Trdil je, da v pretekli 
dobi nismo bili z vsemi sindikalnim i po

družnicami zadovoljni, da pa za to ne sme
mo kritiz ira ti samo članstva, ampak tudi 
člane ZK, ki tudi večkrat niso bili sposob
ni pom agati in reševati politične in gospo
darske problem atike v obratih. Imeli smo 
celo primere, da v celi m andatni dobi ni 
bilo nobenega sestanka in da so nekateri 
pričeli celo dvomiti, da še imamo sindikat. 
Krivdo za vse to je  po njegovem pripisati 
pasivnosti izvoljenih odbornikov. P redla
gal je, da bi v bodoče sklicevali raje se
stanke le vsake 3 mesece enkrat in tak ra t 
ljudi seznanili z aktualno problematiko, 
gospodarsko ali politično. Seveda pa to ne 
bi bila samo naloga članov TO, ampak vseh 
ostalih, zlasti članov ZK, posebno pa obra- 
tovodij. K ritiziral je odnos nekaterih obra- 
to vodij do inform iranja članov svojega 
obrata, ki imajo pravico zvedeti, v kakšni 
situaciji je podjetje. P ri tem je dejal, da 
imajo ti obilo podatkov v raznih elabora
tih in biltenih, da pa jih  na žalost preveč 
držijo le iv predalih.

V nadaljevanju svoje diskusije je dejal, 
da moramo p riti do spoznanja, da se naha
jamo v situaciji, ki je precej drugačna od 
tiste, ki smo je bili vajeni. Reforma, ki nas 
je zajela, nam  nalaga nove naloge, pred
vsem pa nas isili k  štednji. P ri tem  pa je 
ilustriral svoj predlog, ko je rekel, da, bo
mo z dinarji prišli do milijonov, da je tre 
ba štediti tudi z malenkostmi, pa četudi so 
to npr. le irnetle.

Velike kazni za male napake, nobenih 
kazni za velike

Nadalje se je zavzel za tiste člane kolek
tiva, ki včasih napravijo  kakšno manjšo 
napako, in dejal, da so vse prepogosti p ri
meri, ko se sindikat prem alo potegne za 
njih, čeprav so dobili za m ajhen prekršek 
preveliko kazen. Istočasno je  opozoril tudi 
na vlogo sindikata p ri odpuščanju ali p re
meščanju delovne sile. Res je, je rekel tov. 
Močnik, da m orata sindikat in ZB zastopati 
interese delovnih ljudi, da pa je p ri tem 
tudi razumljivo, da le tistih, ki niso delo- 
mrzneži; nedisciplinirane pa je treba p re
ganjati, jih najprej premeščati, pa če tudi 
to ne pomaga, odpustiti. Vse to pa mora 
b iti izvršeno preko sindikata, ne pa, da to 
opravljajo k a r m ojstri sami. Če ne bomo 
tako delali, bomo izgubili avtoriteto. P ri 
tem je  povedal, da je bil včasih sindikat 
transm isija partije , danes pa smo vsi sku
paj transm isija delavskega sam oupravlja
nja.

TO
Si ljudje ne upajo vsega povedati?

Ko je govoril o de lu  organov uprav lja
nja, je  dajal, da se tud i tu  dogajajo napa
ke. Dejal je, da ljudje zadnje čase ne upa
jo povedati tega, k a r jih teži; zato so tudi 
razni sestanki izmaličeni. Vzrok za to je po 
njegovem v  tem, k e r Sklepi obratnih  de
lavskih svetov ne pridejo  do izraza na DS 
podjetja. Smatra, če neka stvar na DS pod
jetja n i bila osvojena, je  treba dati ODS 
vsaj odgovor, pa naj je  ta  pozitiven ali ne
gativen. V nasprotnem  ni čudno, če ljudje 
govorijo, da se vsiljuje na DS volja neka
terih posameznikov.

Tov. Močnik je  tu d i predlagal, da bi naj 
TO večkrat zadolžil predsednike SP, naj 
skličejo sestanek, na katerem  se naj obdela 
aktualna problem atika, da bodo člani ko

Odkrita izmenjava mnenj 
na letni konferenci sindikata
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Večer pod Goro

lektiva pravilno infoirmirani. Če bo tako, 
se pe bo moglo več prim eriti, da boido p ri
čele krožiti govorice, kako je nekdo prišel 
v naše podjetje in »odkril nerazdeljeni do
biček«.

Kritika socialnega zavarovanja 
in trgovine

Del isvoje razprave je  posvetil tov. Moč
nik tudi socialnemu zavarovanju, ki nas je 
vse iskupaj zelo »udarilo«. Ostro je napadel 
dosedanjo politiko socialnega zavarovanja 
in dejail, da ni čudno, da so naenkrat p r i
šli v tako visok deficit, če so pred tem  gra
dili takšne palače. Po njegovem ti ljudje 
še niso okusili reforme in si še sedaj delijo 
takšne OD, ki jih v  proizvodnji daleč ne 
dosegamo. Mnenja je, da bi za normalizaci
jo teh odnosov moral vmes poseči občinski 
sindikalni svet.

Na koncu se je dotaknil tud i trgovine in 
dejal, da tej noče biti jasno, da je  tu zaradi 
nais — potrošnikov, da se prem alo brigajo 
za dobro oskrbovanje, da pa  so zelo dobro 
inform irani o eventualnih delitvah viškov 
OD v železarni. Tako npr. že vedo, koliko 
boimo pri nas 1. aprila delili še sredstev za 
OD in zaradi tega že dvigajo cene. Vpraša 
se, kje je tu  .kakršnakoli inšpekcija, in 
predlaga, da bi ta  zbor naj dal sugestijo 
obč. isind. svetu in občinski skupščini, da 
bi poskušala uvesti več reda na tem pod
ročju.

Neutemeljene govorice ob delitvi 
dohodka

Kot naslednji se je  v razpravo vključil 
Gregor Klančnik, glavni d irek tor železar
ne, k i je uvodoma povedal, da m u je tov. 
Močnik dal is svojo diskusijo idejo, da da 
določena pojasnila, k e r ise mu zdi, da to, 
kar je on povedal, n i vse, kar se govori v 
zvezi z našim zaključnim računom, zato je 
pojasnil naslednje.

Po našem zaključnem računu, ki ga je 
DS v ponedeljek, 20. 2. 1967, obravnaval 
in sprejel, smo v  preteklem  letu  dosegli ce
lotnega dohodka v višini 303,2 m ilijona N 
din. Od tega je  bilo potem, ko smo ugoto
vili poslovne stroške, dohodka v Višini 92,5 
milijonov N din, ki se razdeli m ed OD in 
sklade.

Po našem  praviln iku o delitvi dohodka 
in OD, ko se ugotavlja ta  v  zvezi z reali
zacijo po določeni istopnji in od nadplan- 
skega dohodka po stopnji 50 % za OD, smo 
ugotovili, da imamo 53,9 milijonov N din 
za OD, k a r predstavlja 58,3 % od dohodka, 
32,8 m ilijonov N din pa je sredstev za naše 
sklade. Poleg tega pa smo po razdelitvi, k i 
je predpisana, oddvojili 3,3 milijona N din 
v naš rezervni sklad, 1,9 milijona N din 
v skupni rezervni Sklad in 0,6 milijona N 
din za 2 % posojilo Skopju.

Iz tega torej sledi, da smo naš dohodek, 
ki je  znašal 92,5 milijonov N din, razdelili 
tako, da je odpadlo na OD 58,3 % in za skla
de 41,7 % dohodka. DS je  ta sredstva raz
delil tako, da je dal v  poslovni sklad 25,8 
milijonov N din ali 79 % sredstev, nam e
njenih za poslovni Sklad, i.n v sklad skupne 
porabe 6,9 milijonov N din ali 21 % od 
sredstev za sklade. Takšna je bila torej 
razdelitev sredstev za zaključni račun.

P ri tem, ko smo po takšnem  pravilniku 
ugotovili, koliko nam pripada OD, smo od

bili to, k a r smo že imed letom izplačali, in 
tako ugotovili ostanek 2,14 milijona- N din 
OD, k i bodo po išklepu DS razdeljeni 1. 4. 
1967.

Politika določene presodnosti je nujna

Interesantno, je rekel dalje tov. Klanč
nik, nekateri očitajo: »slabo je ’poslovanje, 
slaba je uprava, da šele po .zaključku leta 
ugotovijo ostanek.« Če pa ne bi bilo ostan
ka, bi bilo vse popolnoma v redu. Ker pa 
oistanek je, ni uprava v redu. Povsod v  sve
tu ugotavljajo dividende po zaključnem 
računu in tudi m i drugače ne moremo po
slovati. Poleg tega imamo p ri nas še kom 
pliciran obračun, k i bazira na plačani re
alizaciji. Ravno tako  mora biti vsakemu 
jasno, da dokler ni znan rezultat inventure, 
ne moremo vedeti, kakšen bo dohodek. Se
le z zaključkom leta, ko  bo vsi dokum enti 
zbrani, je mogoče izračunati, koliko je do
hodka, koliko nadplanslkega dohodka, ko
liko OD in koliko sredstev. Mislim, da bi 
bilo nasprotno slabo poslovanje, če bi po 
zaključnem računu sedaj ugotavljali, da 
smo preveč trošili med letom in da bomo 
morali v  novem letu vračati. Mislim, da je 
politika določene presodnosti poslovanja 
med letom pam etna. Če rodi določen plod, 
potem smo lahko samo zadovoljni.

Takšne razprave po uspešnem poslovnem 
letu niso utemeljene. Posebno pa je neute
m eljena govorica, da je  »neka komisija« 
morala ugotoviti, koliko smo dosegli. Mi
slim, da imamo zadosti inteligentne in pi
smene ljudi, da znamo sami izračunati in 
seveda zadovoljen isem, da nam  ta  račun 
pokaže pozitiven rezultat, nezadovoljen pa, 
če so pokazatelji negativni.

Govorilo se je tudi, da je  bila 23. 2. 1967 
pri nas komisija, ki je rekla, da moramo ta 
višek dati med delavce. Jaz isem pa že 15. 2. 
1967 na zasedanju DS povedal rezultat. 
Drugič, kako je mogla »komisija« to  ugo
toviti, če je  že 20. 2. UO potrdil razdelitev? 
Dalje: kako, če je  bil m aterial med člane 
delavske sam ouprave že razdeljen? Ne
umno je  takšnim  govoricam nasedati.

Govorilo pa se je tudi, da »Klančnik ho
če graditi drsališče, ker pa so ga pogruntali, 
so morali sedaj ta  sredstva kanalizirati med 
delavce.« Take m arn je  je neumno širiti.

Res pa je, da ibi morali tudi m isliti na 
to, kako bomo gradili stanovanja, šole, iz
boljšali zdravstvo in končno, res — tudi 
Športne naprave. In če je tudi direktor med 
tistimi, k i tako mislijo, potem  mislim, da 
to ni velika napaka.

Če pa ise res delajo načrti za drsališče, 
sredstev mi za to še nismo dali. .Sicer pa 
je tu  še ostala kom unalna dejavnost, ki 
lahko tud i ,ka.j prispeva.

Govorilo se je tudi, da Klančnik zadržu
je OD, da bi se ljudje sam i zreducirali iz 
delovne .skupnosti. To lahko dem antiram  
kot trik : globalov ne  morem sam računati, 
če nimam podlage. Globali so odvisni od 
proizvodnje oziroma uspeha.

Ne gre za politiko zadrževanja osebnih 
dohodkov

Iz podatkov zaključnega računa ste za
sledili, da smo OD dosegli v višini 935 N 
din (.zaposl.) mes. Če pa k  tem u prištejem o 
še dodatek za izkoriščanje dopustov, t. j. 
K-15, potem  smo dosegli 955 N din  OD 
(zapogi.) mes. Če je bila p ri nais politika za
drževanja OD, potem  se mirno vprašuje
mo, kako da smo dosegli 1. mesto v jugo
slovanski črni m etalurgiji? Mislim, da je 
to eden jasnih dokazov, da ne gre za poli
tiko zadrževanja OD, ampak da smo lansko 
leto ugodno zaključili in da .bomo v bodoče 
težko dosegli takšne rezultate. Da bi bila 
politika zadrževanja OD čisto napačna, je  
popolnoma jasno. S tem foi zgubili najbolj
še ljudi, ker slabi b i itak ostali. Mi pa bo
mo naše OD lahko Oblikovali le z dobrim 
poslovanjem in dobrim delom.

Nadalje je d irektor govoril o štednji iin 
dejal, da imamo še ogromne rezerve v na
ših proizvodnih stroških, izmečku, rek la
macijah in dejal, da moramo tu  kopati, če 
bomo hoteli povečati naše OD.

V zvezi z Močnikovo izjavo, da je  treba • 
vršiti selekcijo med ljudm i, ki ne u*streza,jo,
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je dejail, da je  to eden od načinov, če hoče
mo preboleti in prem agati tisto, kar gospo
darska reform a od nas zahteva.

Očitki na račun 22. državnega prvenstva 
v klasičnih disciplinah

Utemeljeno je tudi bilo, je  nadaljeval di- 
skutant, da »si je K lančnik omislil letos d r 
žavno prvenstvo v  klasičnih disciplinah na 
Ravnah, k a r je  tudi povzročilo padec OD«. 
Res je, da sem si osebno prizadeval, da smo 
zbrali po celi Jugoslaviji za 2,7 m ilijona 
SD oglasov. Železarna zaradi tega prven
stva ne bo prizadeta, iker uslužbenci, ki so 
sodelovali, bodo delo itak m orali sami n a
doknaditi.

Ne moremo ostati ozko zaprta vas, am
pak k ra j, ki ga bo naša država poznala na 
eni strani preko plem enitih jekel in preko 
njegovih ljudi, športnikov. Takšne p rire 
ditve so zgolj pozitivne za kraj, za tiste, ki 
delajo p ri njihovih organizacijah, pa samo 
obremenitev. Zato mislim, da ne b i bilo 
prav, da podtikam o takšne govorice, k i jih 
širijo tisti, k i ne delajo nikjer, n iti v fa- 
briki. Tudi dobra reklam a je plus za vso 
delovno skupnost. P repričan sem, da se 
takšne govorice me širijo med sindikalnim i 
funkcionarji, ampak da takšno miselnost 
razširjajo nekateri, k i sedijo po pisarnah 
im imajo za to oisebne interese. To so ljud
je, k i ne ustvarjajo  n iti v  fabriki n iti iz
ven nje.

Rešitev za nas je  gotovo v iskanju bolj
ših proizvodnih procesov, večji delovni di
sciplini, če hočemo prem agati težave, ki jih 
pred nas postavlja reforma.

V nadaljevanju  svoje razprave je direk
tor ugotovil, da bomo m orali še bolj kot 
doslej ljudem  pojasnjevati probleme. Zato 
je predlagal, da bi k ljub  našim  virom v in
formacijah organizirali še tiskovne konfe
rence, in sicer občasno o aktualnih vpra
šanjih.

Svojo diskusijo je  zaključil tov. Klanč
nik z mislijo, da smo k ljub  štirimesečnemu 
zastoju im stagnaciji v poslovanju prišli re 
lativno ugodno in suhi preko vode gospo
darske reforme. Reforma nas je v tem  času 
osvetlila s svojim žarometom in refleksi, !ki 
so se pojavili, so nam  jasno pokazali napa
ke. V zadnjem če trtle tju  lani smo globoko 
zabredli v te vode reform e im zaplavati bo 
treba: p lavati pa smo se naučili in bomo 
znali v  teh pogojih uspevati.

Kako dolgo še najrazličnejši prispevki 
nerazvitim?

Oglasil se je  tov. Kešpret iz m ehanične 
delavnice, k i je  v zvezi z diskusijo tov. 
K lančnika postavil vprašanje, kako dolgo 
bomo še morali obračunavati 2 % prispe
vek za Obnovo im izgradnjo Skopja in do
dal, da so po njegovih izsledkih iz raznih 
časopisov ta sredstva že zdavnaj prekora
čila stroške izgradnje Skopja.

Na vprašanje je  odgovoril tov. Klančnik, 
k i je  dejal, da je  ta prispevek dejansko po
sojilo, ki ga borno dobili vrnjenega. Kako 
dolgo pa  bo še obveznost obstajala, ne more 
odgovoriti. V nadaljevanju  svojega tolm a
čenja je povedal, da je  to res problem, da 
pa se moramo zavedati, da bo za nerazvita 
področja po vsej verjetnosti tudi v bodoče 
treba odvajati določena sredstva za repu
blike, ki iso m anj razvite. Je  pa ta prispe

vek za Skopje samo del tega, k a r plačamo 
razvite republike za m anj razvite. Zato ti
sti, k i plačujemo, hočemo te obveznosti 
zmanjšati, na drugi stran i pa si ispet neraz
vite repuiblike prizadevajo, da b i prek 
zvezne skupščine in  zbora narodov dosegle 
še več kot doslej. Prihodnost, je  rekel 
Klančnik, bo prinesla, da bo to počasi uga
snilo, kdaj bo to, pa se ne ve.

Premalo dogovorov, otresanje funkcij, 
prehod na skrajšani delovni teden

Miha Ošlak, predsednik občinskega sin
dikalnega sveta, se je  kot naslednji p ri
javil k  razpravi in najprej pozdravil kon
ferenco te r  opravičil tov. Globačnika, p red
sednika republiškega odbora sindikata in
dustrije in rudarstva, ki ise konference ni 
mogel Udeležiti zaradi bolezni.

V uvodu je dejal, da bi rad v svoji raz
pravi odgovoril na vprašanja prejšn jih  di- 
skutamtov in dodal nekaj svojih misli. Ta
ko je v zvezi s problemom nezadostnega 
dogovarjanja dejal, da je ta problem zna
čilen tudi za druga podjetja in da je vzrok 
temu dejistvo, da se o vseh stvareh dogo
varja le v ozkih, zaprtih krogih. Smatra, 
da je delno temu k riva  dezorientacija, ki 
je nastala p ri 'ZK, in v začrtani vlogi, ki bi 
jo naj 'imeli sindikati in organi delavskega 
sam oupravljanja. Da je tako, kažejo po n je
govih besedah dejstva, da je tako malo lju 
di, k i so priprav ljen i prevzeti funkcije v 
organizacijah.

Kot naslednje je  omenil vprašanje n a
daljnjega skrajševanja delovnega časa in 
omenil, da ise reč ne prem akne sedaj dalje 
kljub temu, da imamo izdelane elaborate 
za prehod in da celo govorimo o višku de
lovne sile.

Dotaknil se je tudi tistega dela Močni
kove diskusije, ko je ta  omenil, da b i naj 
občinski sindikalni svet posredoval na pod
ročju trgovine in napravil red. Tov. Ošlak 
je povedal, da stvar n i talko enostavna, ker 
so tud i trgovske delovne organizacije sa
mostojne in da zakoni ekonomike veljajo 
tudi za njih. Prepričan pa je, da problem i 
s trgovino iso, da pa (bo tud i ta  slej kot prej 
čutila posledice svojega dela.

V zvezi s  situacijo v  socialnem zavarova
nju  je  dejal, da je  res, da največje breme 
nosijo le tisti, k i socialno zavarovanje p la
čujejo. S indikati na to  do sedaj niso mogli 
vplivati. Dokler bodo razni zavodi, instituti 
in zbornice obstajali, gospodarske organi
zacije pa jim  bodo dajale zadosti sredstev, 
bodo tako delali naprej. P rav  b i bilo, da bi 
se podjetja vprašala, zakaj ta sredstva da
jejo.

Omenil je dogodek iz občnega zbora 
zdravstvenih delavcev, ki so hoteli napo
vedati stavko. Šele ko jim  je kot predsed
nik občinskega sindikata povedal, da se bo 
v takem  prim eru razpisal konkurz, so od
stopili od tega namena.

Dejal je še, da smo volili predstavnike 
v skupščine socialnega zavarovanja in da 
naj od n jih  zahtevam o odgovore, kako se 
tam  gospodari. Občinski sindikalni svet za 
to ni polki ican.

Dotaknil se je vprašanja pravilnika o 
medsebojnih delovnih razm erjih in dejal, 
da vodilni sedaij govorijo, da je preveč de
m okratičen in da se ne da ukrepati. Sma
tra, da se ne ve, kaj hočemo: prej je bil 
prekratek, zdaj je preobširen. Podjetja bi

rada, da bi o delikatnih zadevah odločal 
zakon, o delitvi isredstev pa sami.

V zvezi z odgovornostjo je  dejal, da se 
tu zelo greši in da zaradi pom anjkanja in
dividualne odgovornosti nastaja precejšnja 
škoda. Ugotavlja, da je p ri škodah, ki jih 
navadno povzročijo vodilni delavci v  obra
tu, potrebno imenovati strokovno komisijo 
in ti strokovnjaki se tudi znajo braniti. Če 
pa delavec neopravičeno izostane z dela ali 
naredi m orda dve napaki, pa ga že odpu
stimo, ker se pač ni znal braniti. P ravna 
moč p ri sindikalnem  svetu 'sicer obstaja, 
vendar je vprašanje, proti komu se naj bo
ri. P roti organom delavskega sam ouprav
ljanja, ki srno jih izbrali ravno zato, da bi 
dobro delali? Smatra, da bi m orale za na
pake in red  odgovarjati strokovne službe. 
Nemalo ljud i še vedno govori, češ kaj pa 
sindikat, saj ga ne potrebujemo. Smatra, 
da je  še kup stvari oziroma napak in da 
delavsko sam oupravljanje še ni tako daleč, 
da b i ne bilo treba sindikata.

V nadaljevanju svoje razprave je tov. 
Ošlak omenil vse češče prim ere ignorira
nja raznih političnih funkcionarjev v pod
jetju, k i jih  :na lepe načine odslovimo, če 
pridejo s kakšno prošnjo ali zahtevo. S tov. 
Klančnikom ise tud i v  celoti ne strin ja  v ti
stem delu njegove diskusije, ko je dejal, da 
so proti športu 'ljudje, ki jih s tvari ne za
nimajo. Pravi, da če je 'kdo kakšni stvari 
naklonjen, se lahko h itro  izvede, ne glede 
na to, za kaj gre. Ni bil problem  dati na 
razpolago državnem u prvenstvu v  klasič
nih kombinacijah 50 ljudi, da pa je  že ve
lik problem, če m orata dva sindikalna 
funkcionarja na sejo. Udeležila bi se je naj 
kar na  račun svojega dopusta.

Omenil je še, da so pogosto razprave 
okrog prem estitev in viška delovne sile. 
Smatra, da je  treba jasno povedati, od kod 
je treba iti in k je  začeti. Če bomo govorili 
o višku delovne sile, ne bomo pa vedeli, 
kje je  ita višek, poitem je  diskusija samo 
splošna. V sindikatih, je  nadaljeval tov. 
Ošlak, smo vodili politiko proti prevelike
mu popuščanju. Celo opozarjali smo na 
preveliko popuščanje.

V zvezi s predlogom tov. Kastelica je de
jal, da se o večji participaciji p ri članarini 
lahko pogovarjamo le na nivoju občine, 
ker n i izgledov, da bodo odstopili od svo
jega dela višji forumi, da pa se bo morda 
to le rešilo v bližnji bodočnosti.

Tov. Ošlak je  rekel, da bo najtežje v re 
formi šele prišlo, in da se m oti tisti, k i m i
sli, da je reform a že končana. Omenil je 
tudi participacijo delavcev za razne zdrav
stvene usluge in dejal, da je  naš zavod že 
izdelal predloge, da p a  vsi bazirajo na pov
prečnem OD preteklega leta. Smatra, da če 
OD ne bodo bistveno rasli, je to  v redu, če 
pa bodo bistvene razlike, bodo s tem  ljud
je, ki bodo bolni, dvakrat prikrajšani. P rav 
bi bilo, da bi se sindikati tudi 'o tem tem e
ljiteje pomenili.

Želim, je dejal na koncu tov. Ošlak, da 
bi bodoči TO skliceval seje skupno s pred
stavniki ZK, uprave podjetja in delavske
ga sam oupravljanja, na katerih  b i se mo
rali pogovarjati o posameznih vprašanjih, 
ker nimamo česa skrivati in stvari niso ta 
ko idealne, kot jih prikazujem o, zato bo 
treba s pam etno besedo določene stvari 
rešiti.

Ivan Debečnik iz livarne se je  v svoji 
diskusiji tudi dotaknil omenjenih govoric
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in dejal, da je  za takšne govorice najbolj 
treba obdolžiti razne delovodje, ki niso 
sposobni vedno najti neposrednega stika z 
delavcem ;in trnu stvar pojasniti. Prepričan 
je, da bi vsi delavci razum eli pravilno, ka
ko se je  ugotovil višek za OD, če bi jim 
kdo povedal, da je bilanca pokazala tak  in 
tak rezultat in da imamo po sprejetih pra
vilnikih pravico do takih  osebnih dohod
kov.

Dotaknil se je še perečega problem a gar
derobe oziroma jedilnice v  livarni, k i še ni 
rešen, in izrazil upanje, da ise bodo končno 
le našla k je sredstva, da se to vprašanje 
Spravi z dnevnega reda.

Ponovno se je oglasil 'tov. Močnik, ki je 
potrdil izjavo predgovornika. Istočasno pa 
je še predlagal, da bi se naj delavcem za 
uiporaibo športnih objektov izdal blok, ki bi 
ga v prim eru, da član sindikata sam ne mo
re na rekreacijo, izkoristil eden njegovih 
družinskih članov. V nasprotnem  sindikat 
preplačuje te športne naprave.

Nekaj odgovorov direktorja v zvezi 
z diskusijo

Ponovno se je oglasil v  razpravi tov. 
Klančnik z željo, da da dodatno še nekaj 
pojasnil.

Da DS podjetja sklepa kakšnega ODS ne 
sprejme, je  res. DS mora koordinirati več 
predlogov ODS in ,se 'odločiti seveda samo 
za enega. Ni pa prav, da se ODS, katerega 
predlog je  bil drugačen, ne  obvesti.

Glede tega, da si ljud je  ne upajo govoriti 
oziroma k ritiz ira ti nadrejenih, ni problem, 
da se ne sme govoriti, hujše je, da se p ri 
nas nerado ukrepa. Rekel je, da v  naši de
lovni skupnosti ni bilo prim era, da bi ljud
je  zaradi tega, k e r so govorili, bili priza
deti. Ne zanikam pa, je rekel, da to  ni kdaj 
prim er m orda pri m ojstrih. V zvezi s Ke- 
špretovo pripombo na prispevek za Skopje 
je dejal, da je  ta  v  prim erjavi z drugim i 
prispevki, k i jih plačujemo samo na oseb
ne dohodke, neprim erno m anjši. Povedal 
je še, da je  borlba za znižanje teh prispev
kov izredno težka, ker imamo fronto ljudi, 
ki ne čutijo, kaj je  to gospodarska reform a. 
Celo izvršni svet je m oral odstopiti, da bi 
lahko bil rešen vsaj del tega problema.

P rav  je, da takšni .zbori, kot je ta  kon
ferenca, dajo o posameznih vprašanjih svo
je m nenje. Rekel je, da je gospodarska re 
forma bolj zmanjšala število delovnih mest 
na področjih ustvarjan ja kot pa na tistih, 
k jer se ne ustvarja. P rav je, da je ta  zbor 
problem načel, in ga je 'treba prenašati n a 
prej, da bi bil končno rešen.

Spet se je povrnil na že omenjeni fi
nančni uspeh naše železarne v preteklem  
letu. Omenil je, da je imel priložnost sredi 
leta načeti problem  funkcije d irektorja, ki 
je sestavni del delovne skupnosti in je  isto
časno tud i družbeni delavec. Zaradi tega 
nosi d irektor vsekakor znatno večjo odgo
vornost kot vsi člani kolektiva. Ima celo 
večjo odgovornost kot delavski svet. Med 
letom je  večkrat načel ta  problem zaradi 
tega, k e r je  vrsta  sosednih skupnosti v ob
čini po m ili viži delila OD in delala zgago 
naši železarni zaradi nesorazm erja. Opozar
jal j,ih je, da 'bodo lahko po zaključni bi
lanci ugotavljali, da so preveč delili in da 
jim  bo prim anjkovalo obratnih  sredstev.

P ri vsem tem  pa n e  samo da ga niso po
slušali, ampak smo 'jih m orali že m ed le

tam  sanirati ravno iz sredstev skupnega 
rezervnega sklada, k i ga v glavnem  mi for
miramo. Zato b i bilo prav, da bi tisti, ki ta 
sredstva prispeva, imel tud i pravico go
voriti tak ra t, ko se ta sredstva trošijo. In 
prav je, da sindikat to ve.

Pozdrav in bodrilne besede delegata RSS

Konferenco je pozdravil tudi delegat re 
publiškega sindikalnega sveta in izrazil, da 
si šteje v čast, ko lahko pozdravlja preko 
tega zbora enega izmed najboljših kolek
tivov v  okviru sindikata industrije in ru 
darstva Slovenije.

Tudi on je v svojih izvajanjih pokazal 
na problem e okrog socialnega zavarovanja 
te r se p ri tem  dotaknil novih dajatev, ki 
jih bodo v bodoče prispevali zavarovanci 
sami za razne zdravstvene usluge. Govoril 
je  .o visokih osebnih dohodkih v teh  služ
bah in visokem številu zaposlenih v skup
nostih .socialnega zavarovanja. Omenil je 
tudi veliki prim anjkljaj v pokojninskem 
Skladu ter dejal, da imamo ogromno število 
upokojencev, ki bi bili v društvih upoko
jencev lahko predsedniki mladine.

V zvezi z zahtevo po povečani partic i
paciji p ri sindikalni članarini je  izrazil 
upanje, da bo tudi to vprašanje v bližnji 
prihodnosti pod pritiskom  sindikalnih pod
ružnic verjetno ugodno rešeno.

V zvezi z 'odpuščanjem odvečne delovne 
sile se je strinjal z diskusijo tov. Močnika 
ter rekel, da se bo o tem  vsekakor treba 
dogovarjati v sindikatu, vsekakor pa je 
jasno, da delomrznežev ne bo mogoče za
govarjati.

Za tisti del razprave, ko smo govorili o 
tem, da se posamezniki bojijo govoriti, je

(N adaljevanje s 1. strani)

bližino 190 milijonov S din. Poleg že načete 
in nove zasnove gradnje pa je po predlogu 
odd vojen del .sredstev, ki bi jih v obliki 
dolgoročnega kredita dali na razpolago v 
železarni zaposlenim, ki grade svoja stano
vanja v zadružni ali individualni gradnji. 
Za letošnji obseg gradnje objektov družbe
nega standarda bomo potrebovali finanč
nih sredstev v znesku 830 milijonov S din. 
Z vročitvijo sredstev bi v železarni za te 
nam ene sam i iz naših sredstev prispevali 
645 milijonov S din, preostalo razliko sred
stev .pa bi m orali k riti iz drugih virov. V 
skupnem  znesiku so upoštevana že tudi 
sredstva, ki naj bi se dodelila za individu
alno gradnjo stanovanj.

P ri predlogu plana amortizacije za nado
mestitev osnovnih sredstev v letošnjem le
tu je  bilo povedano, da je delavski svet na 
zasedanju 27. 2. 1967 ob potrditv i zaključ
nega računa za lansko leto za nadom estitev 
osnovnih sredstev v letošnjem  letu  določil 
znesek 6 milijonov N din, k a r predstavlja 
4 %  sedanje vrednosti naših osnovnih sred
stev na dan 31. 12. 1966. Poleg zneska, ki 
je b il določen Ob razporeditvi sredstev po 
zaključnem računu, pa letos predvidevamo 
še dodatno pridobitev sredstev s prodajo 
osnovnih sredstev, k i jih zaradi rekon
strukcije ne  potrebujemo, te r iz pripada
jočega dela amortizacije osnovnih sredstev, 
ki bodo aktivirana v  letošnjem letu. Do-

pripommill, da se tistemu, k i objektivno k ri
tizira in hoče pomagati, pač n i česa bati, 
posebno še ne, ker je .v železarni toliko 
ljudi, k i razum ejo pošteno kritiko, s katero 
lahko pomagajo organom upravljanja, kar 
je korist vseh.

V zvezi s tistim  delom diskusije tov. 
Klančnika, ko je  govoril o doseženih oseb
nih dohodkih, je  pripomnil, da je  sicer 
povprečje v višini 955 N din na zaposlene
ga mesečno lepo, da pa je morda še prem a
lo, ker ve, da ne nosimo med m etalurgi 
zastave samo. v  otsebnih dohodkih, ampak 
tudi na drugih področjih.

Sm atra, da je tak naš uspeh prip isati 
vsem članom kolektiva, organom delavske
ga sam oupravljanja ter vodstvenemu ka
dru in nadaljevali, da se lahko Slovenija 
in Jugoslavija obračata na naš kraj, k jer 
smo dosegli mnogo, tako p ri skrbi za člo
veka na delovnem mestu kakor tudi izven 
dela, ko smo toliko vlagali tud i v družbeni 
standard.

Svoj prispevek k razpravi je  zaključil, 
ko je dejal, da moramo zdrave odnose še 
naprej negovati in  pobijati nezdravo vzduš
je, ki se je  začelo pojavljati v našem ko
lektivu, ker: zakaj bi na vrhuncu uspehov 
šli nazaj, ko je  vendar edina prava pot le 
n ap re j!

Novi izvršni odbor:
Franc Košak, predsednik,
Milojko Milenkovič, podpredsednik, 
Janez Strah, tajnik,
Viktor Kastelic, blagajnik,
Franc Pori, član,
P eter Jam er, član,
Jakob Konič, član.

I. K.

datno pridobljena sredstva amortizacije bi 
znašala 983.344,79 N din. Od tako zbranih 
sredstev amortizacije bi šklop obratov je
klarne dobil na razpolago 595.395 N din, 
sklop m etalurško predelovalnih obratov 
1,796.980 N din, sklop mehanskih obratov 
1,433.888 N din, Sklop vzdrževalno energet
skih obratov 1,815.518 N din, TKR in upra
va 711.032,79 N din, namensko za gradnjo 
daljnovoda pa je iz teh sredstev predvide
nih 630.531 N din. Predlog razdelitve raz
položljivih sredstev je bil pred  tem  pred
met razprave po obratih in je  tako uskla
jen z našimi potrebam i v letošnjem letu.

O predlogu plana amortizacije za nado
m estitev osnovnih .sredstev v letošnjem le
tu in razpisu valitev ni bilo posebne raz
prave. Dalj časa pa iso se navzoči zadržali 
na zasnovani gradnji objektov družbenega 
standarda in njihovi razdelitvi sredstev. 
Izražen je bil predvsem dvom, da predla
gana razdelitev sredstev za individualno 
gradnjo stanovanj med stanovanjskim i za
drugami in individualnimi graditelji ni 
povsem v skladu z dejanskim i potrebami, 
zato je bilo predlagano, da naj se sprejme 
drugačna (razdelitev sredstev, nam enjenih 
za te namene. Povedano je  'bilo, da dodat
nih sredstev, nam enjenih za kred ite za 
gradnjo stanovanj, ne bi mogli dodeliti, da 
pa kreditna banka za gradnjo stanovanj 
na zadružni osnovi prispeva 50 %  sredstev, 
za individualno gradnjo pa le 25 %. Raz

Z zasedanja delavskega sveta
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lika med sredstvi, ki smo jih v železarni 
nam enili za te namene, dejansko ni tako 
občutna, se pa seveda to poveča zaradi raz
like sredstev, ;ki jih doda kreditna banka. 
Z namenom, da bi bil problem, ki je  bil 
načet, obojestransko zadovoljivo urejen, je 
zato delavski svet pooblastil upravni od
bor, da im enuje komisijo, ki naj jo sestav
ljajo predstavniki Obeh stanovanjskih za
drug in individualnih graditeljev. Na se
stanku naj »e tudi dogovore in dosežejo 
sporazum o razdelitvi razpoložljivih sred
stev.

Po obravnavi predlogov, ki so bili pred
m et razprave n a  zasedanju, je delavski 
svet sprejel naslednje sklepe:

— Odobril je zasnovano gradnjo objek
tov družbenega standarda v letošnjem letu 
in način zbiranja za to potrebnih finančnih 
sredstev.

— Odobril je, da naša železarna za po
trebe zaposlenih od tov. Šepetavca n a  P re
valjah odkupi stanovanjsko hišo. Za p re 
gled in oceno vrednosti stanovanjske hiše 
je bila imenovana kom isija v sestavu Tone 
Gašper, Mirko Korošec in Franc Levar.

— O razdelitvi sredstev, nam enjenih za 
individualno gradnjo stanovanj, naj uprav
n i odbor im enuje komisijo, sestavljeno iz 
predstavnikov stanovanjskih zadrug in in
dividualnih graditeljev, k i naj na podlagi 
medsebojnega dogovora izoblikuje končen 
predlog razdelitve razpoložljivih sredstev.

— Potrjen  je bil p lan  amortizacije za 
nadom estitev osnovnih sredstev v letu 1967 
v skupnem znesku 6,983.344,79 N din in 
sredstva po predlogu, ki je bil potrjen, da
na n a  razpolago obratom.

—‘ Na predlog oddelka za osnovna sred
stva je b il na  podlagi ugotovitev popisne 
komisije v lanskem letu  odobren odpis 
osnovnih sredstev, razen osnovnih sred
stev, navedenih v  tč. 4 seznama.

— Razpišejo se volitve za tisto polovico 
članov delavskega sveta podjetja in delav
ske svete sklopov obratov, ki jim letos po 

teče m andat. Volitve bodo 25. 4. 1967 od
04,00 ure zju tra j do 16,00 ure popoldne.

— Za izvedbo volitev se določita komisi
ja za sestavo volivnih imenikov, v  katero 
so bili imenovani: Jože Homan, Rajko Je 
lenko in Ivan Kugovnik, in volivna kom i
sija, v katero šob ili imenovani: Alojz Brez
nikar, Franjo Virnik in Jože Delalut.

— Predlog komisije za ugotavljanje k r 
šitev delovnih dolžnosti in za izrekanje 
ukrepov, da naj se zaradi ponavljajočih se 
kršitev delovnih dolžnosti izključi iz žele
zarne tov. Anton Ouk, zaposlen v livarni, 
ni bil osvpjen. Delavski svet je ob upošte
vanju nekaterih  olajševalnih okoliščin, 
predvsem pa njegovega osebnega zagoto
vila, da se bo poboljšal, sklenil, da se tov. 
Antona Čuka še začasno za dobo šestih me
secev Obdrži na delu v železarni. Če bo med 
tem časom ponovno kršil delavno dolžnost, 
se predlog o izključitvi ponovno predloži 
delavskemu svetu podjetja.

-et

Volitve v organe 
upravljanja

Meseca aprila letos poteče m andat polo
vici članov delavskega sveta podjetja in 
članom delavskih svetov sklopov obratov. 
Delavski isvet je zato na zasedanju 24. m ar
ca 1967 sprejel sklep o-razpisu volitev. Po 
Sklqpu delavskega sveta podjetja bo DSP 
tudi v naslednji m andatni dobi štel 59 čla
nov, delavski sveti sklopov obratov pa od 
21 do 27 članov. Njihovo število bo odvis
no od števila zaposlenih v posameznem 
sklopu.

Volitve za polovico članov naših organov 
upravljanja bodo v torek, 25. aprila 1967, 
od 4. ure zjutraj do 16. u re  popoldne. Ob 
upoštevanju števila zaposlenih in števila 
članov, ki jim  letos poteče m andatna doba,

bom o n a  v o litv a h  n a  novo  izvolili v d e la v 
sk i isvet p o d je tja :

—  v sk lo p u  O bratov je k la rn e  7 č lanov ,
— v  .sklopu m etalurško predelovalnih 

obratov 5 članov,
— v sklopu m ehanskih obratov 5 članov,
— v sklopu vzdrževalno energetskih 

obratov 6 članov,
— v TKR in upravi 7 članov.
Za delavske svete sklopov obratov pa 

bomo na volitvah na novo izvolili:
— z a  DS sk lo p a  o b ra to v  je k la rn e  13 čla 

nov,
— za DS isklppa m etalurško predeloval

nih obratov 12 članov,
— za DS sklopa m ehanskih obratov 12 

članov,
— za DS dklopa vzdrževalno energetskih 

obratov 13 članov,
— za DS TKR in uprave 10 članov.
Volitve članov za DSP in DS SO bodo 

izvedene po sklopih obratov, kandidatne 
liste pa bodo pripravljene po obratih. No
vost, ki jo p ri tem uvajamo, je napravljena 
zaradi tega, da se vsakemu obratu zagotovi, 
da izvoli v organe upravljan ja  pripadajoče 
število članov.

Za volitve organov upravljanja bo pod
je tje  razdeljeno na pet volilnih enot:

I. volilno enoto sestavljajo zaposleni v 
sklopu obratov jeklarne.

V tej volilni enoti bodo tr i volišča:
1. volišče bo v topilnici; tu bodo volili 

zaposleni v topilnici, na pripravi vložka in 
skladišču ingotov;

2. volišče bo v livarni I; na tem volišču 
bodo volili zaposleni v ročni in strojni li
varni, vodstvo sklopa jeklarne s pripravo 
dela in Obračunom, vodstvo .livarne in za
posleni na delovnih mestih s stalno oceno, 
ki delajo v ročni in  strojni livarni;

3. volišče bo v livarni II; na tem volišču 
bodo volili zaposleni v čistilnici jeklolitine 
in modelni m izam i in delavci, zaposleni na 
delovnih mestih s .stalno oceno, zaposleni v 
teh dveh oddelkih.

II. volilno enoito sestavljajo zaposleni v 
sklopu m etalurško predelovalnih obratov. 
V ‘tej volilni enoti bosta dve volišči:

1. vo lišče bo  v k la d iv a rn i;  n a  te m  vo li
šču bodo v o lili za p o slen i v la h k i in  težk i 
kovačn ic i, ‘te rm ič n i obd elo v aln ic i, vodstvo  
sk lo p a  o b ra to v  s  p r ip ra v o  d e la  in  O braču
nom ;

2. volišče bo v  istari valjarni; na tem vo
lišču volijo zaposleni v istari in novi va
ljarni, vodstvo obrata in zaposleni na  de
lovnih mestih s stalno oceno, ki so zapo
sleni v tem obratu.

III. volivno enoto sestavljajo zaposleni v 
sklopu m ehanskih obratov. V ‘tej volilni 
enoti bodo tr i volišča:

1. in  2. v o lišče  b o  v m e h a n sk i obdelo 
v a ln ic i; n a  1. vOlišču bo d o  v o lili zapbslen i 
v m e h a n sk i o b d e lo v a ln ic i, v o d stv o  sk lo p a  
s p r ip ra v o  d e la  in  O bračunom  s p r iim k i od 
č rk e  »a« do  .vk ljučno  č r k e  »o«, n a  2. vo li
šču p a  z a p o s le n i s  p r i im k i od č rk e  »p« do 
v k lju č n o  črlke »ž«;

3. vo lišče  b o  v  v z m e ta rn i; n a  te m  v o li
šču bodo v o lili z a p o sle n i v v z m e ta rn i in 
je k lo v le k u .

IV. v o liln o  en o to  s e s ta v l ja jo  za p o slen i v 
sk lo p u  v zd rž ev a ln o  e n e rg e tsk ih  o b ra to v . V 
te j v o liln i e n o ti bodo š t i r i  v o lišča :Skupščina in stolpnice
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VOLITVE V SKUPŠČINE H

Cevi do obzorja

Vsakokratne volitve v skupščine zahte
vajo številne politične in organizacijske 
priprave. In čeprav ,so volitve ponavadi 
aprila, se prično priprave nanje dosti prej, 
tudi v decembru že.

Ponavljali bi, če bi opisovali posamezne 
stopnje predvolilnih priprav. Naši časopisi 
so o tem veliko pisali in še pišejo. In tudi 
v občini smo na več javnih 'zborih že govo
rili o volitvah, za nam i pa  sta že tudi prvi 
stopnji priprav: evidentiranje in kandidi
ranje.

Na obeh stopnjah tako imenovanih poli
tičnih priprav na volitve je bila organiza
cija Socialistične zveze nosilec akcije, po
budnik razprav. Bila je organizator več do
govorov, tudi takih za območje več občin, 
in lahiko rečemo, da so b ili uspešni.

Evidentiranje seveda ni inič drugega kot 
zbiranje možnih kandidatov za odbornike 
in poslance. Morda je na videz preprosto, 
v bistvu pa zahteva dosti dogovarjanj in 
prepričevanja. Trudili smo se zato že na 
tej stopnji predvolilnih priprav  upoštevati 
merila za ustreznost odbornika ali po
slanca.

Merila so seveda zahtevna kategorija. Ce 
pravimo, da naj bo možni kandidat za sa
m oupravna prizadevanja in se naj v praksi 
zanje zavzema, je osebno moralen, p rilju b 
ljen, ustrezen, sposoben, itd. im a vsaka iz
med lastnosti za različne ljudi različno 
težo. Še največkrat vseh lastnosti v človeku 
ni in tak ra t je potrehno izbirati. Dostikrat 
priljubljenost prednjači p red  sposobnostjo.

1.. volišče bo v strojnem  remontu; na tem 
volišču 'bodo volili zaposleni v strojnem 
remontu;

2. volišče bo >v elektro rem ontu; na tem 
volišču bodo volili zaposleni v  elektro re 
montu;

3. volišče bo iv prom etnem  oddelku; na 
tem volišču bodo volili zaposleni v prom et
nem oddelku in gradbenem  rem ontu;

4. volišče bo v energetskem oddelku; na 
tem volišču bodo volili zaposleni v ener
getskem oddelku, vodstvo sklopa s  pripra
vo dela in Obračunom, vodstvo vzdrževal
nih obratov, vodstvo energetskih obratov 
ter zaposleni v oddelku za novogradnje in 
konstrukcijskem  biroju.

V. volilno enoto sestavljajo zaposleni v 
TKR in upravi. V te j volilni enoti bosta 
dve volišči:

1. volišče bo v TKR; na  tem  volišču bodo 
volili vsi zaposleni v  TKR;

2. volišče bo na  upravi; na tem  volišču 
bodo volili .zaposleni v  gospodarsko račun
skem, komercialnem, analitsko planskem  in 
splošnem sektorju, GPD in zaposleni v od
delkih, ki so neposredno podrejeni direk
torju  podjetja.

Lansko leto udeležba na volitvah na vseh 
voliščih ini bila povsem zadovoljiva, k ar za 
volivce vsekakor ni pohvalno. Računamo, 
da bodo letos tako p rip rave 'kakor tudi ude
ležba na volitvah boljše, da bomo taiko za
posleni pokazali, da se zavedamo pomena 
in važnosti volitev naših organov uprav
ljan ja in is tem  tudi naše 'dolžnosti udeležbe 
na volitvah.

-et

In k er je priljubljenost ali nepriljubljenost 
človeka lažje ugotoviti kakor njegove spo
sobnosti, zlasti .družbene, 'te v presoji od
ločajo. Dostikrat zato veliko več damo na 
človeka, ki ga v  'kraju poznamo po živ
ljenjski ubranosti, m irnosti, vedenju, če
prav Sklepamo ali celo vemo, da mu bo od- 
borniška ali poslanska dolžnost povzročala 
preglavice, ker ni komunikativen, je  plah 
in pred širšim avditorijem  ne razpravlja. 
Način dela organov v oblikah naše pred
stavniške demokracije pa  je p rav  tak. Te
melji na soočenju najrazličnejših zahtev. 
Potrebno je usklajevati osebne, lokalne 
(dostikrat tudi lokalistične) interese z druž
benimi. Skratka, boj mnenj je potreben, ta 
pa zahteva razgledanost in sposobnost pre
sojanja.

S truktura skupščin je  drugo pomembno 
področje priprav na volitve, in n i čudno, 
da se tudi ta  različno obravnava. P red
vsem sta o s tru k tu ri dve izrazitejši stališči:

— evidentiranje in kandidiranje je po
trebno prilagoditi vnaprej dogovorjeni 
s truk tu ri in

—  s t r u k tu r a  n a j bo odsev d ru ž b e n ih  sil 
v S kupnosti.

Še več je teženj, vendar o njih ne bomo 
posebej govorili. Gre za udeležbo žensk, ki 
so pomembne in številne v .strukturi naše 
občine. Vedno pa 'jim je bilo težko, in tudi 
letos, zagotoviti udeležbo v skupščinskih 
odločitvah. To ni povsem formalno vpra
šanje in ga ne gre zametavati, zlasti ne, ko 
gre za predloge razgledanih in sposobnih 
žensk.

Možnih s tru k tu r je seveda še več.
Že prej smo omenili, da sta dve fazi pri

prav na volitve že skoraj za nami, da smo 
tik pred volitvami in da opravljamo bi
lanco političnih priprav na volitve.

Na kratko bi lahko rekli: s predvolilno 
aktivnostjo organizacije SZDL in drugih 
družbenih organizacij smo zadovoljni. Ni 
bilo ihte, evidentirani so isposobni občani, 
zato lahko računamo z razgledano, priza
devno in aktivno skupščino. Tu in tam  se 
bo seveda zgodilo, da bo izvoljen .manj spo
soben, čeprav bolj priljubljen  občan, ven
dar :se v celotni skupščinski s tru k tu ri to 
gotovo ne bo bistveno poznalo.

Od 60 odiborniških m andatov v obeh zbo
rih (občinski zbor in zbor delovnih skup
nosti Vsak po 30), kolikor šteje naša občin
ska skupščina, bo rotiralo 30 odbornikov. 
Za njihovo zamenjavo smo evidentirali več 
kot 70 možnih kandidatov. Seveda p rev la
dujejo moški.

Iz sedanje struk ture skupščine ro tirata  
dve ženski, evidentiranih pa je šest. Vo
litve bodo pokazale, koliko so volivci p ri
pravljeni zaupati odborniški m andat svo
jim predstavnicam .

Tudi za republiško in zvezno skupščino 
imamo več evidentiranih. Za poslanca re
publiškega zbora je možni kandidat IVO 
URŠIČ, dipl. ing. agronomije. Volilna enota 
pa obsega območje Raven, Kotelj, Prevalj, 
Leš, Lokovice in Jamnice.

Za gospodarski zbor skupščine SR Slo
venije (obsega področje gospodarstva — in
dustrija in rudarstva, obrt, trgovina, pro
met, gostinstvo in turizem), IVAN ZUPAN, 
dipl. ing. strojništva. Možni kandidat za

poslanca republiškega prosvetno-kulturne- 
ga zbora (področje prosvete — šole, otroške 
varstvene ustanove, glasbena šola, delav
ska univerza; te r  področje kulture — štu
dijska knjižnica, kino podjetje) BORIS 
FELDIN, učitelj, direktor .sklada za šolstvo.

Volilna enota za zvezno skupščino je do
kaj obsežna in zahtevna. Obsega namreč 
območje 5 občin (Ravne, Dravograd, Slo
venj Gradec, Radlje in del občine Maribor 
— prej T.abor in Center), zato smo se o 
možnih kandidatih neštetokrat skupaj 'do
govarjali. Evidentiranih je  bilo za vsak 
zbor več možnih kandidatov (tudi 7), česar 
doslej vsekakor ni bilo. Letošnje priprave 
na volitve pa sprem lja drug, m anj razvese
ljiv pojav: odklanjanje kandidatur. Delno 
zato, ker postaja delo v  skupščinah čedalje 
zahtevnejše — tudi istrokovnejše — po
trebna so dogovarjanja na celotnem ob
močju in tudi zato, ker so možni kandidati 
že doslej izredno angažirani ljudje. Tudi v 
nekaterih delovnih organizacijah nasprotu
jejo kandidaturi svojih vodilnih delavcev. 
V obdobju deprofesionalizacije naših pred
stavniških teles je  to  gotovo nevaren pojav. 
Težko isi je nam reč predstavljati, da b i ob 
takih in podobnih .stališčih bilo moč dobiti 
v predstavniška telesa sposobne občane. 
Mislimo celo, da je  družbena funkcija vo
dilnega delavca uveljavitev Obeh in še 
h kra ti izredna priložnost za pridobivanje 
novih življenjskih izkušenj delavca. Ne 
vemo, v kateri delovni organizaciji si dobro 
misleči ne želijo družbeno aktivnega in raz
gledanega direktorja ali drugega delavca.

Kandidacijski zbori volivcev (vsi so bili 
v marcu) so za razliko od evidentiranja 
(prva .stopnja priprav na volitve) že sprav
ljeni v pravni Okvir. Predpisan je njihov 
postopek, sicer potrditve in izidi ne bi bili 
določljivi. O tem govorita zvezni in repu
bliški zakon o volitvah. Žal so predpisi iz
redno togi in občanom, vajenim dem okra
tičnih razprav, pomenijo manj demokra
cije, dostikrat celo oviro itd. Že pred tem 
pa smo omenili, da brez naprej določenega 
pravnega okvira .kandidatov ne b i bilo mo
goče določiti. Tudi volilni izid m ora biti 
jasen, zlasti če kandidira za isti zbor več
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možnih kandidatov. V pripravah na vo
litve smo deležni 'tudi ndkaj očitkov. Brez 
teh seveda ne gre, žal ipa so dostikrat p re
nagljeni in neutemeljeni. T akrat seveda 
bolijo in takih je  preveč.

Dogovarjanja za možne kandidate volilne 
enote, ki obsega več kra jev  v občini ali 
celo več občin (zvezna skupščina), iso po
trebna. To je opravila volilna komisija. Do
govarjanja ipa so bila večinama v M ari
boru. Priznamo, niso. bila množična, bila so 
pa dem okratična. Množična seveda niso 
mogoča (5 občin). O im enih možnih kandi
datov pa smo sproti razprav ljali v občinah. 
Veliko dela in časa zahteva taka  priprava 
volitev. N ajvečkrat smo čuli pripom bo vo
livcev, da iz k ratk ih  izvlečkov iz življenje
pisa ni imoč spoznati možnega kandidata 
Res je. Toda če je  za Območje naše občine 
manj poznan možni kandidat, ki živi v Ma
riboru, volivcem Maribora, Radelj, Dravo
grada in Slovenjega Gradca ni poznan naš 
možni kandidat itd. In s tem je treba raču
nati, zato smo se tu d i dogovarjali.

Še vedno se najdejo med nam i ljudje, ki 
se dobronamerno, večkrat pa tudi zlona
m erno sprašujejo, če se izplača vlagati 
sredstva v izobraževanje odraslega, zrelega 
in največkrat tudi kvalificiranega delavca, 
če se izplača ukvarja ti se s šolo delavcu, ki 
ima že 30 ali 40 let. M nenja sem, da bi 
m oralo biti to vprašanje vsaj m ed izobra
ženci spravljeno z dnevnega reda. To pa 
predvsem iz dveh razlogov:

1. dolžnost nas vseh je, predvsem  pa t i 
stih, ki jim  je družba zaupala zahtevnejše 
in odgovornejše delo, da živimo in delamo 
v duhu časa in napredka, te r  dajemo druž
beni skupnosti tisto, kar od nas pričakuje;

2. da ne  trošimo isvojih sil tam , k jer so 
nam že zdavnaj drugi pokazali pravo pot. 
Skratka, da ne odkrivamo še enkrat Ame
rike tam, kjer je odkrita že 500 let.

Ta malce nenavadna vprašanja se bodo 
zdela marsikomu na začetku čudna. Na 
koncu pa upam, da bomo našli Skupen je
zik in m i bo m arsikdo p ritrd il, da 'je v tem  
veliko resnice.

Izhajam  iz starega in resničnega ljudske
ga pregovora, ki ipravi: »Vsak čas zahteva 
vojaka svoje vrste!« Na tem mestu ne na
m eravam  obravnavati razlike med bivšim 
vojakom rimske legije in vojakom atomske 
dobe, ampak med delavcem-proizvajalcem 
včeraj in danes. M arsikatero delo je lahko 
pred pol stoletja opravljal delavec brez 
osnovnošolske in strokovne izobrazbe brez 
škode za kvaliteto  izdelka ali uničenje 
stroja. (Prim er: vozač gredic v valjarn i z 
enoosnim ročnim  vozičkom nasproti da
našnjem u pultistu,. k i transportira  gredice 
s pomočjo valjčnic, vlačilcev, transportnih 
trakov in podobnih naprav.)

Danes skoraj ne poznamo več delovnega 
mesta, k je r bi lahko uspešno proizvajal ne
kvalificiran proizvajalec. Res je, da se za 
mnoga delovna mesta lahko posameznik 
priuči v sorazmerno kratkem  času.

Drugi del resnice je  pa  tak, da m arsika
tero delovno mesto, ki ga je v preteklosti 
lahko opravljali priučen delavec, zahteva 
sedaj kvalificiranega ali visoko 'kvalifici-

Sestavek je zgolj informativen, zato se 
nismo spuščali v pravno tehnično plat p ri
prav in izvedbe volitev. Bilo bi potrebno 
več prostora in tudi čais volitev nas že lovi.

Volitve bodo:

9. aprila v občinski skupščini. Občinska 
skupščina bo v  sedanjem (starem) sestavu 
izvolila poslance za vse zbore delovnih 
skupnosti zvezne in republiške skupščine, 
ter potrdila kandidate za zvezni in repu
bliški zbor.

19. aprila bodo volitve v občinski zbor 
delovnih skupnosti (v delovnih organiza
cijah).

23. aprila bomo občani neposredno volili 
odbornike v  občinski, republiški in zvezni 
zbor.

Videti je, da je volilni postopek kompli
ciran, čeprav je z letošnjim  zakonom neko
liko poenostavljen. Prepričani smo, da ga 
bo volilna praksa še oblikovala.

Milan Safošnik

ranega delavca. To je pa tisto dejstvo, ki 
se ga navadno ne zavedamo ali ise ga no
čemo zavedati, ko tako radi poudarjam o 
geslo: »Če smo tako delali že 30 let, zakaj 
ne bi še naprej?« Taka gesla so zastarela 
in ise jih bomo morali otresti. Z njim i vred 
pa ‘tudi tistih, ki jih podpirajo in širijo, ker 
so glavna zavora našega napredka.

Nov čas zahteva novega človeka! To ni 
parola, to so dejstva, mimo katerih  ni mo
gel iti noben narod na poti do napredka 
in mimo tega ne bomo mogli .iti mi. Do dna 
naše zavesti ise pa moramo zavedati, da se 
takšni ljudje ne rodijo n iti ne rastejo kot 
gobe po dežju, temveč moramo takšne ljudi 
oblikovati, vzgajati. Vzgajati in oblikovati 
moramo državljana, občana, upravljavca, 
kvalificiranega in visoko kvalificiranega 
strokovnjaka, ki bo danes in ju tri 'kos svo
jim novim nalogam in zahtevam na pod
ročju kvalitete in kvantitete dela, avtom a
tizacije in sodobne organizacije dela. Ta
kega človeka — delavca, pa ne moremo do
biti iz osnovne šole ali gimnazije. Niti ka
terakoli poklicna šola pri nas nam  še da
nes ne m ore dati »celega človeka«, ki bi ga 
dobesedno lahko »presadili« iz šole na de
lovno mesto. Isti prim er je s srednjim i 
strokovnim i šolami in fakultetam i. Vse te 
šole dajejo svojim absolventom osnovno 
znanje v  stroki in pOkliono usm eritev za 
delo, ki ga bodo opravljali. Ostalo znanje 
jim  daje praksa in delovno mesto. Takšen 
način uvajanja in prillagojevanja v proiz
vodnji, ki je bil nekoč dober in uspešen, pa 
ni več sprejem ljiv v sedanji atomski dobi, 
ko je človek dosegel h itrost že nad 28.000 
kilometrov na uro in je tudi tem po življe
n ja iz dneva v dan večji.

Iz vsega navedenega lahko zaključimo in 
obenem tudi odgovorimo na prvo predpo
stavko, da moramo živeti v duhu časa, ker 
po starih tirnicah ne  gre več ter bodo vse 
zastarele naprave in m iselnost m orale n a
praviti prostor novim idejam. Ta pot je pa 
samo ena: vzporedno z novimi tehnološkimi 
postopki in napravam i je treba oblikovati 
in izobraževati tudi odraslega človeka —

delavca, proizvajalca in organizatorja p ro 
izvodnje.

To je tudi prvi odgovor na vprašanje, 
postavljeno v naslovu tega članka.

Mislim, da si takšnih vprašanj sploh ne 
bi bilo potrebno postavljati, če bi imeli 
malo več zaupanja v tisto, kar so odkrili 
in preizkusili drugod po svetu.

V vseh naprednih in industrijsko visoko 
razvitih deželah je izobraževanje odraslih 
doseglo mnogo večji razm ah kot p r i nas in 
je ta Oblika tudi priznana kot eden od 
osnovnih činiteljev za dosežene uspehe na 
področju gospodarstva in ekonomike na 
splošno. Seveda niso bili taki rezultati do
seženi čez noč, tem več .so bili plod inten
zivnega študija in raziskav te r večletnega 
vztrajnega izobraževalnega dela. Danes v 
svetu izobraževanje odraslih ni več hipo
teza dvomljivega izvora, ampak so to dej
stva, pred katerim i m ora kloniti vsak 
omahljivec in starokopitnež. Rezultat tega 
dela so pa  proizvodni uspehi, standard  in 
podobno. Tega pa ne more dosegati neiz
obražen ali slabo strokovno izobražen pro
izvajalec, še manj pa organizator proizvod
nje, ki se zaradi pom anjkljivega znanja 
niti ne zaveda svojih dolžnosti in odgovor
nosti.

Žal m arsikdo še danes rad zamiži pred 
takim i dejstvi in išče »grešnega kozla« po
vsod, kjer ga ni, pozabljamo na osnovni 
faktor, človeka. Vse preveč se še vedno do
gaja, da hočemo »odkriti« p ri nas Ameri
ko, ne odkrijemo pa sami sebe in svojih 
možnosti ter dolžnosti, ki nam jih delo na
laga. Zato tudi dostikrat iščemo samo sla
be istrani posameznih sistemov, ne znamo 
pa izluščiti in uporabiti tistega, k a r je do
bro, koristno in uporabno. Zato ne p ro 
drejo p ri nas v življenje mnoge dobre za
misli in ideje, ki so drugim  narodom p ri
nesle gospodarski vzpon in napredek (na 
prim er REFA, statistična kontrola, linear
no program iranje, izobraževanje odraslih 
in podobno). Če si sedaj zastavimo vpraša
nje, koliko smo kot člani delovne skupno
sti železarne prispevali za uresničenje 
navedenih (že preizkušenih) zamisli, si bo 
večina med nami lahko iskreno odgovorila, 
da zelo malo.

Takoj zatem si moramo postaviti nasled
nje vprašanje: koliko bomo storili v bodo
če? Odgovor je po moji sodbi dokaj p re 
prost! Vložiti čim več sredstev in m oralne 
zavesti vodilnih te r  vodstvenih delavcev v 
izboljšanje organizacije 'dela in strokovno 
izpopolnjevanje.

Obratovodja kot delovodja n i samo pro
izvodni vodja določenega števila ton jekla, 
ampak tud i duhovni vodja in oblikovalec 
svoje skupine. Kakor jo oblikuje, takšni so 
njegovi proizvodi. Ko se bodo vsi tega tudi 
zavedali, ne bo več prim era, da fakultet
no izobražen vodja odsvetuje svojemu pod
rejenemu, češ: »Kaj se boš strokovno izpo
polnjeval, saj za nas si itak dovolj pam e
ten!« Tu mislim, da kom entar ni več po
treben. Posebno ker isti vodja po nekaj 
dnevih, ko je nastal večji izmeček zaradi 
nezadostne strokovnosti, s »polno paro« 
kritizira neznanje podrejenih. Ali smo za
res tako kratkovidni?

V nadaljevanju  bi se želel nekoliko do
takniti tudi odnosa posameznikov do od
delkov za odrasle. Kot sem že v uvodu na
kazal, se med nam i še vedno najdejo ljud
je, ki gledajo na oddelke za odrasle kot

Izobraževanje odraslih — da ali ne



I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 11

Vsakdanja žeja po novicah

m anjvredne nasproti redinim šolam. Ce pa 
pogledamo resnici v obraz, je v večini pri- 
m erav ravno nasprotno. Poglejmo nekaj 
najvažnejših dejstev, ki govorijo v prid  eni 
in drugi strani. Za prim er vzemimo tehni
ško srednjo šolo, o kateri se tudi največ 
razpravlja.

Kaj ipravijo o tej šoli njeni nasprotniki:
1. da raven in kvaliteta nista enaka red

ni šoli iz sledečih razlogov:
— ker je število ur predavanj zmanj

šano,
— ker ne  predavajo samo univerzitetni 

profesorji,
— ker na  izpitih ne odpade določen od

stotek kandidatov, ampak vsi »izdelajo«;
2. da spričevala takih  oddelkov niso ena

kovredna onim rednih šol.
Na prv i pogled so videti zgornje ugoto

vitve točne in jim marsikdo tudi nasede.
Če pa sedaj navedena dejstva analizira

mo, dobimo popolnoma drugačno sliko.
1. Število ur predavanj v oddelku za 

odrasle je zmanjšano popolnoma upraviče
no iz naslednjih razlogov:

— p ri odraslih odpadejo nekateri pred
meti, kot so telovadba, predvojaška vzgoja, 
higiena in praktično delo,

— prihrani se približno 30 odstotkov ča
sa za izpraševanje in ocenjevanje, ker se 
vsi izpiti opravljajo  po predavanjih,

— pri posameznih predm etih se čas lah
ko skrajša zaradi večjega predznanja in 
življenjskih izkušenj slušateljev oddelka 
za odrasle, katerih absolventi osemletke ni
majo, ko se vpišejo na redno TSŠ,

— odrasli slušatelji se vključijo v učni 
proces mnogo bolj zavestno in intenzivno.

2. Nekoliko bolj um estna je pripomba, 
da ne predavajo poklicni pedagogi. Ne bi 
želel zm anjševati njihove vrednosti in ko
risti za šolo, vendar pa tudi ne smemo po
zabiti, da vzgajamo bodočega tehnika za 
proizvodnjo in da mu je  inženir, strokov
njak iz proizvodnje m nogokrat boljši sve
tovalec in predavatelj kot poklicni peda
gog. Pogoj za uspešno delo strokovnjakov 
iz proizvodnje v  izobraževalnem procesu je 
pa seveda poznavanje osnovnih pedagoško- 
andragoških načel. Tega se večina tudi za
veda in tse izpopolnjuje v tej smeri.

3. Trditev, da v »dobri« šoli m ora biti 
nekaj »škar.ta«, drži tud i v oddelkih za 
odrasle. Razlika med redno šolo in šolo za 
odrasle je  samo ta, da v  oddelku za odra
sle opravljajo, selekcijo slušatelji sami, v 
rednih šolah pa predavatelji. Seveda so 
vzroki za selekcijo še drugi, ne samo slab 
učni uspeh. Če pa upoštevamo, da uspešno 
zaključi šolanje na oddelkih za odrasle sa
mo 30—40 odstotkov vpisanih slušateljev, 
na rednih šolah pa 70—80 odstotkov, me
nim, da je  selekcija dovolj velika. Ni iz
ključeno, da tudi v oddelku za odrasle kon
ča šolanje kakšen slabši slušatelj, vendar 
ne smemo po  tistem  gledati in ocenjevati 
celotne šole ali oddelka. Vsi vemo, da lahko 
pride tudi s fakultete slab inženir, pa tega 
ne moremo posploševati in trditi, da fakul
teta n i kvalitetna šola.

V tolažbo tistim , ki obiskujejo ali so ob
iskovali kakršno koli šolo za odrasle in 
uspešno opravili zaključni izpit, naj povem 
še to, da so njihova spričevala in kvalifi
kacije popolnoma enakovredne šolam za 
mladino. Na žalost se bodo morali s tem 
sprijazniti tudi tisti, ki jim to ni všeč.

iNe bi se želel spuščati v polemiko o po
sameznih prim erih in ugotavljati prednosti 
in pom anjkljivosti posameznikov, ki so 
končali šolo za mladino ali odrasle, k er je 
to odvisno od mnogih faktorjev. Kljub te
mu pa ne  moremo mimo dejstva, ki so ga 
ugotovili že mnogi vodilni ljudje p ri nas 
in v svetu, da je delavec, ki je  šel skozi 
poklicno šolo in delovno prakso v proizvod
nji te r  si vzporedno pridobil tudi ustrezno 
teoretično znanje, mnogo bolj prilagodljiv 
za različna delovna mesta, posebno nepo
sredno v proizvodnji, č e  pa tu prištejemo 
še -relativno zelo kra tek  čas uvajanja v 
delo, vidimo, da je 1- do 10-krat krajši kot 
za absolvente rednih šol. (Primer: absol
vent redne tehniške šole :se m ora uvajati 
za delovodjo, tehnologa ali podobno naj
manj 6 mesecev do 1 leto. Povprečen ab
solvent tehniške srednje šole za odrasle se 
lahko za isto delo usposobi v 1 do 3 mese
cih). Ker postaja tu d i ekonomika sestavni 
del našega gospodarstva, bomo morali upo
števati tudi takšne faktorje.

Nazadnje se postavlja še eno vprašanje: 
ali je  prav, da odhajajo najboljši, kvalifici
rani delavci iz proizvodnje, se prešolajo in 
postanejo indirektni proizvajalci? (Včasih 
jih strokovno nazivamo neproduktivni de
lavci?) Mislim, da je  to edino pravilna pot, 
kajti le dober proizvajalec bo lahko postal 
tudi dober organizator proizvodnje in 
upravljalec. Redki so prim eri, da postane 
slab delavec dober strokovni vodja.

Vrzeli, k i nastajajo na delovnih mestih 
zaradi prešolanja kvalificiranih delavcev, 
je treba dopolnjevati z mladimi, svežimi 
močmi, ki prihajajo iz poklicnih šol. Teh 
pa danes ne m anjka, saj nekateri forumi 
ugotavljajo, da imamo celo preveč strokov
nih šol. Tako gledanje še pa za enkrat ni 
točno, ker kažejo analize popolnoma dru
gačno sliko. Navedel bom samo par podat
kov iz ankete, k i jo je izvedel zavod za PPS 
M aribor v vseh večjih podjetjih  na območ
ju bivšega m ariborskega okraja. S tanje se

nanaša na leto 1966 in se do sedaj ni bi
stveno spremenilo.

Z visokošolsko izobrazbo m anjka 507 de
lavcev,

z višješolsko izobrazbo m anjka 892 de
lavcev,

s srednješolsko izobrazbo m anjkajo še 
1804 delavci, 

z izobrazbo visoko kvalificiranega delav
ca m anjkajo še 1303 delavci, 

z izobrazbo kvalificiranega delavca m anj
ka še 3268 delavcev, 

polkvalificiranih delavcev je  1735 p re
več,

nekvalificiranih delavcev je  6057 preveč. 
To pa pomeni, da je zelo veliko delovnih 

mest zasedenih z delavci z neustrezno iz
obrazbo. Približno enako stanje (morda ne
koliko boljše) je tudi v naši železarni. Tak
šen kadrovski sestav se odraža potem  tudi 
na kvaliteti proizvodnje, čeprav še m arsi
kdo vedno trd i, da kvalifikacija ni važna. 
Sama kvalifikacija na papirju  res nima 
pravega pomena, če ne odraža znanja ti
stega, ki m u kvalifikacija pripada. V veči
ni prim erov je eno povezano z drugim, 
mnogo manj je  pa primerov, da imajo 
ustrezno znanje tisti, ki nim ajo potrebne 
izobrazbe.

Mnogo takih delavcev že leta opravlja 
svoje delo več ali manj 'uspešno in imajo 
večkrat tudi velike zasluge za razvoj pod
jetja. Zato je prav tem zaslužnim delav
cem treba omogočiti, da se strokovno iz
popolnjujejo, si s  tem  utrdijo svoj položaj 
in olajšajo delo, ki zahteva vedno popol
nejšega človeka. Delavec, ki svoje delo 
teoretično in praktično popolnoma obvlada, 
je p ri svojem delu zadovoljen in dosega 
tudi mnogo boljše uspehe kot tisti, ki toga 
nima.

Dolžnost tistega, ki se m u ta možnost d a
je, je  pa, da jo izkoristi, si pridobi k  svoji 
praksi še ustrezno teorijo ter se mu ni tre 
ba bati, da ga bo »prerasla« m lajša gene
racija.
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S K L E P I  U P R A V N E G A  O D B O R A
Na sejah p rejšn ji mesec je  upravni odbor 

obravnaval predlog finančnega p lana im p lana 
osebnih dohodkov za le tošn je leto, razprav lja l 
o stanovanjsk i problem atiki, o predlogu do
polnitve prav iln ika  o dodatku za letni dopust, 
o dopolnitvah prav iln ika  o uporabi osebnih 
avtom obilov in predlagani sprem em bi višine 
lastne udeležbe pri prevoznih stroških na delo 
in z dela. Razen tega je  bil na sejah govor še 
o razpisu valitev za organe u p rav ljan ja  in p r i
pravah  za zasedanje delavskega sveta podjet
ja. P redm et razprave pa je  bila tudi ostala 
poslovna problem atika podjetja.

Predlog finančnega plama je  bil sestavljen na 
podlagi že spreje tega p lana proizvodnje, re 
alizacije im števila zaposlenih. Na teh  predpo
stavkah naj bi letos ustvarili skupnega dohod
ka v  višini 315,500.000 N d,im. Skupni stroški 
proizvodnje in poslovanja so predvideni v vi
šini 224,500.000 N d in  in predstav lja jo  71,2 °/0 
celotnega dohodka. Dohodek se p lan ira  v vi
šini 91 m ilijonov N din ali 28,8 %  od dohodka. 
N ajvažnejša postavka finančnega p lana so 
skupni stroški. Fiksne stroške p redstav lja ta  le 
am ortizacija  in  stroški investicijskega vzdr
ževanja im so ti predloženi v skupnih stroških 
le z 19,5%, m edtem  ko je  80,5%  dejansko va
riab iln ih  stroškov in je n jihova višina odvisna 
od uspešnosti našega dela. Dohodek, ki nam  
bo ostal na razpolago, se deli na sredstva za 
osebne dohodke in sklade. Višina OD bo od
visna od doseženega poslovnega uspeha pod
jetja . Ob upoštevanju  sprem enjene stopnje 
socialnega zavarovanja, zvišanja produktivno
sti dela im znižanja cen nekaterim  našim  iz
delkom, naj ibd se OD proti lanskem u letu po
višal za 11,5%. Ce upoštevam o, da so lani 
znašali naši povprečni OD 915 N din, bi letos 
ti s p lan iran im  povišanjem  znašali 1.020 N din 
mesečno. Ce k tem u dodam o še dodatek za le t
ni dopust in  zahteve, da se povprečno število 
zaposlenih ne sme povečati, bi, kot je p redvi
deno v predlogu plana, lahko dosegli letos 
povprečnih OD 1.060 N din mesečno: Novost 
letošnjega predloga finančnega p lana im p lana 
OD je v  tem, da bi se global akontacije za 
neto OD ugotavljal po stopnji 12,25 %  od re 
alizacije, da naj bi se nadplanski dohodek, 
katerega 50 %  lahko uporabim o za OD, p r i
čel ugotavljati že pri 90 %  doseganju p lan ira
nega dohodka, in da se fond OD deli na del 
za proizvodne obrate in na del za uslužnostne 
obrate. Posebej pa naj bi se form irali in po
krivali OD za zaposlene, ki bodo zaradi po
m an jkan ja  dela v obratih  razporejeni v inve
sticijsko vzdrževalno grupo. Zaradi sprem em b, 
ki maj bi nastale z novo uvedenim  sistem om  
oblikovanja in  delitve OD, bo istočasno dopol
niti tudi sedanji p rav iln ik  o delitvi dohodka 
im osebnega dohodka. F inančni plan je up rav 
ni odbor z nekaterim i dopolnitvam i, ki so v 
novem predlogu že upoštevane, osvojil in je  bil 
predlog obeh planov dostavljen v razpravo 
organom  u p rav ljan ja  v železarni. P ri obrav
navi stanovanjske problem atike je  upravni od
bor poleg letošnje zasnove gradnje in virov 
finančnih sredstev, o čem er je na zadnjem  za-

Teorija in praksa, učenje in delo, to so 
štirje pojimi, ki so med seboj neločljivo po
vezani. To so faktorji, ki jih vsakodnevno 
srečujemo in se jim  moramo podrejati skozi 
vse življenje, če hočemo doseči svoje m e
sto v človeški družbi in sm oter svojega živ
ljenja. Zadovoljevanje in izpopolnjevanje 
teh naših .potreb in nalog nam  pa lahko 
omogoči samo. izobraževanje odraslih, ker 
otroci smo bili enkrat, tak ra t pa nismo mo
gli dojeti vsega, kar od nas terja  življenje. 
Zato pa na zaključku smelo trdim, da iz
obraževanje odraslih n i »imuha enodnevni
ca«, ki p ride in izgine, ampak je :to trajen, 
neprekinjen proces, k i ga terja  življenje. 
Mi vsi smo pa dolžni ta proces razv ijati in 
usm erjati, tako  da bomo imeli od njega 
čim večjo korist in napredek.

V. F.

sedanju razprav lja l že tudii delavski svet pod
jetja , razprav lja l še o predlogu uvedbe p r i
spevka za stanovanja. Po podatk ih  kom unal
nega oddelka im am o v  železarni še vedno n e
rešenih 263 prošenj za dodelitev ali zam enjavo 
stanovanja. Število družinskih članov prosil
cev je  različno, g ib lje  pa se od 2 do 6 članov. 
Od skupnega števila prosilcev sta  v 102 p r i
m erih zaposlena po dva družinska člana, v 
ostalih  p rim erih  p a  je  zaposlen le en d ružin 
ski član. Upoštevajoč število prosilcev in dej
stvo, d a  bo letos dodatno reševati še stanovalce 
Pod gradom  v  hiši, ki jo m oram o zaradi g rad
nje v a lja rn e  porušiti, se je  prišlo do zaključka, 
da iStanovanjskega problem a n a  način, ki ga 
rešujem o sedaj, v doglednem  času ne bomo 
uspeli zadovoljivo rešiti. Iz tega izhaja tudi 
predlog, d a  se med ostalim i ukrepi za zb ira
nje finančnih sredstev za gradnjo stanovanj 
začne uvajati prispevek za dodelitev stanova
nja. Po predlogu, ki se je  v razprav i izobli
koval, naj bi se prispevek za stanovan ja  uve
del n a  naslednji način:

— Pravico do pridobitve stanovanjske p ra 
vice bi si zaposleni pridobili po 3 letih ak tiv 
nega dela v železarni.

— Prispevek naj bi se uvedel tako za nova 
stanovanja, ki jih  bomo še zgradili, kakor za 
tista, ki so bila zgra jena s sredstvi naše že
lezarne.

— Prispevek na j bi se določil v višini 36- 
mesečne ekonom ske najem nine stanovanja, ki 
si ga prosilec želi pridobiti. Prispevek se m ora 
vplačati vnaprej.

— Zaposlenim , ki še nim ajo 3 leta delovne 
dobe v železarni, pa bi se jim  vseeno dodelilo 
stanovanje (strokovni delavci itd.), se stano
vanje sicer dodeli, vendar se jim  prispevek 
poveča za 50 %.

— Socialno šibke delavce, katerih  mesečni 
dohodek na družinskega člana ne presega
30.000 S din, in člane ZB, bi upravni odbor 
lahko oprostil delnega plačila prispevka, ven
d ar največ za 50 %  ugotovljenega zneska.

— Od plačila p rispevka za stanovanje bi 
bili izključeni tisti, k i so že več kot 10 let za
posleni v železarni. V službena leta za ta  k ri
terij naj bi se šte la dejansko po trebna leta 
rednega š tud ija  na višjih in  visokih šolah.

— Delavcem, ki še niiso 10 le t zaposleni v 
železarni, in  se želijo vseliti v novo stanovanje 
ali v stanovanja, ki so bila pred tem  zgrajena 
s sredstvi naše železarne, vendar so zaposleni 
že več kot tr i leta, se znesek deleža zm anjša, 
in sicer:

a) zaposleni od 3 do 5 le t vplačajo polni zne
sek prispevka;

b) zaposleni, ibi že im ajo 6 le t delovne dobe
v  železarni, naj bi plačali 80 %  od po l

nega zneska;
c) zaposleni, ki že im ajo 7 let delovne dobe

v  železarni, naj bi plačali 60 %  od po l
nega zneska;

d) zaposleni, ki že im ajo 8 le t delovne dobe 
v železarni, na j bi plačali 40 % od pol
nega zneska;

e) zaposleni, ki že im ajo 9 le t delovne dobe 
v  železarni, naj bi plačali 20 %  od pol
nega zneska 36-mesečne ekonom ske n a
jem nine stanovanja.

S predlaganim  načinom  delitve stanovanj bi 
se sedanji sistem  nekoliko sprem enil. S tano
vanja, ki bodo na razpolago, bi se razpisovala. 
Za po trebe strokovnih in ostalih  za podjetje 
potrebnih  delavcev bi ob vsakokratn i delitvi 
zadržali določeno število stanovanj. K andidati, 
ki bi se jim  stanovanje i,z te  kvote dodelilo, 
pa bi morali vplačati prispevek v višini, do
ločeni v okviru pogojev.

Prispevek v zneskih, ki so navedeni, bi ve
lja l sam o za člane delovne skupnosti. V n u j
nem prim eru, ko je  stanovanje treba dodeliti 
tudi delavcu, ki ni zaposlen v železarni, bi se 
prispevek povečal za 100%. O upravičenosti 
dodelitve takega stanovanja bi odločal up rav
ni odbor, stanovanje p a  bi ise lahko dodelilo 
le iiz kvote, ki bi b ila predhodno rezervirana. 
Tako izblikovan predlog je  bil dostavljen v 
obravnavo stanovanjiski kom isiji z nalogo, da 
na razpravo o njem  povabi tudi predsednike 
stanovanjskih  komisij pri delavskih svetih 
sklopov obratov. Predlogi za uvedbo prispevka 
za dodelitev stanovanja naj bi se uveljavili

v novem p rav iln iku  o delitvi stanovanj, ki 
bo n a  podlagi tega izdelan in posredovan de
lavskem u svetu v razpravo in  potrditev.

Poleg predloga za uvedbo prispevka za sta
novanja je upravn i odbor razp rav lja l tud i o 
predlogu za dopolnitev p rav iln ika o uporabi 
osebnih avtom obilov in  prav iln ika o dodatku 
za letn i dopust. Zaradi p recejšnjega povišanja 
stroškov vzdrževanja osebnih avtomobilov, ki 
so nastopili zaradi povišane cene gorivu in za
varovalnih  taks, so zaposleni, ki za službene 
potrebe uporab ljajo  svoje osebne avtomobile, 
dostavili predlog za ustrezno uskladitev v iši
ne kilom etrine. Ob pregledu kalkulacije stro
škov vzdrževanja, ki jo je  p rip rav ila  posebej 
za to im enovana kom isija, je  upravni odbor 
ugotovil, da je zahteva utem eljena, zato je 
sklenil, da je  delavskem u svetu predlagati, da 
se zviša znesek k ilom etrine pri vseh osebnih 
avtom obilih od 1200 cm:! dalje. U pravnem u od
boru je  bil dostavljen tud i predlog, da naj se 
v čl. 5 p rav iln ika o dodatku za letni dopust 
črta  tč. 5, kii določa, da so ak tivn i delavci, ki 
niso upravičeni do otroškega dodatka, so pa 
njihovi otroci socialno zavarovani, upravičeni 
samo do polovice dodatka za letni dopust. Po 
predlogu naj bi bila uk in jena dosedanja ome
jitev  in bi vsi sprejem ali za o troke dodatek 
za dopust v polnem  znesku. K er pa je med 
tem  časom izšel predpis, d a  pravice do o tro
škega dodatka ne zgubijo sam o tisti, ki po
sedujejo prem oženje v obliki neprem ičnin, 
tem več tudi ostali zaposleni, katerih  mesečni 
dohodek presega 50 tiisoč S diin na družinskega 
člana, je  bil upravni odbor m nenja, da je 
predlog potreben širše razprave in  izm enjave 
m nenj. Zato je  bilo odločeno, da je predlog za 
dopolnitev p rav iln ika  o dodatku za letni do
pust posredovati v razpravo in  pred lagati dve 
različni možnosti, in  sicer:

— ali naj bodo zaposleni, ki posedujejo ne
prem ičnine, katerih  dohodek jih  izključuje od 
pravice do otroškega dodatka, in tisti, katerih  
mesečni dohodek presega 50.000 S d in  na d ru 
žinskega člana im po novih predpisih  do o tro
škega dodatka niiso več upravičeni, im ajo pa 
otroke socialno zavarovane, upravičeni za 
otroke do dodatka za letni dopust v polnem 
znesku,

— ali pa naj se zadrži v p rav iln iku  sedanje 
določilo, da so za te otroke upravičeni samo 
do 50 %  dodatka za letn i dopust.

Za predlog sprem em be p rav iln ika  o izdat
kih za potne in  druge stroške, ki se priznava
jo med m ateria lne stroške, po katerem  naj bi 
se zvišala višina lastne  udeležbe zaposlenih 
pri prevoznih stroških  za prevoz na delo in 
z dela, pa je  bili upravni odbor m nenja, da 
je  potreben širše razprave, posebno še, k er ne
posredno posega n a  določeno število zaposle
nih. Zato ga je  dopolniti še z nekaterim i do
datnim i podatki in ga posredovati v p redhod
no razpravo  za to odgovornim  strokovnim  
službam.

Z ostalih področij poslovanja je  upravni od
bor sprejel vrsto  sklepov.

Službena potovanja v inozemstvo
— Na predlog tehniškega sek to rja  je  bilo 

odobreno Jožetu G eršaku, dipl. inženirju  s tro j
ništva, 1 im poldnevno službeno potovanje v 
Avstrijo.

— Ivanu Zupanu, dipl. inženirju  stro jn ištva, 
je  biilo odobreno 12-dnevno službeno potova
n je v Zahodno Nemčijo.

— F ran ju  M ahorčiču, dipl. inž. kem ije in 
M ilanu Dobovišku, dipl. inž. m etalurgije, je 
bilo odobreno 1-dmevno službeno potovanje v 
Avstrijo.

— Za n u jn a  službena potovanja v A vstrijo 
v zvezi z uvozom ferolegur za po trebe jugo
slovanskih železarn je  bilo za naslednje ob
dobje tov. M aksu Vitern.iku odobreno 5 av s trij
skih dnevnic.

Delovna razmerja in izobraževanje
Z aradi zm an jšan ja naročil je bilo iz posa

meznih obratov prem eščenih na d ruga dela 
nekaj delavcev. N ekateri p a  se s prem estitvijo  
ne strin ja jo  in so naslovili na upravni odbor 
pritožbe. Ob obravnavi pritožb je upravni od
bor ugotovil, da so bile vse prem estitve izvr
šene zaradi odvečnega števila zaposlenih po
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obratih, in  da so te  v skladu z našo no tran jo  
zakonodajo, zato je pritožbe Frančiške Bobek 
in Cilke Dobnik odklonil. Za pritožbo A ntonije 
S trigi pa je  bil m nenja, da jo je  vrn iti vodstvu 
m ehanske obdelovalnice s priporočilom , da ob 
upoštevanju razlogov, k i so navedeni v  pritož
bi, o n jeni p rem estitv i ponovno razprav lja  in 
sporoči upravnem u odb»ru svojo odločitev.

U pravni odbor je m oral ponovno razp rav 
lja ti o vprašan ju  prem estitve tov. Vere G ra
dišnik na drugo delovno mesto. Ob upošteva
n ju  n jenega zdravstvenega stanja, družinskih 
razm er in  dejstva, da je  že preko 17 le t zapo
slena v raznih oddelkih naše železarne, je p re
vladalo m nenje, da je  problem  urediti n a  do
ločen sprejem ljiv  način. Odločeno je  bilo, da 
prizadeta še n adalje  ostane zaposlena na delih, 
ki jih  opravlja, da pa delovno mesto ne more 
biti ocenjeno s stalno oceno, temveč je za vsa 
dela uvesti cenik del.

Predlog, da bi se našim a štipendistom a S tan
ku Pogorevčniiku lin Ivanu K ristanu za čas ob
vezne šolske p rakse  v M ariboru povišala šti
pendija, je bil odklonjen.

Zaradi potreb proizvodnje :in organizacije 
dela, ki je  feb ruarja  letos nasta la  v livarni, je 
bilo na predlog vodstva liva rne  odobreno, da 
se delavcem, zaposlenim na delovnih m estih 
s stalno oceno: P etru  Ošloivniku, A leksandru 
Rističu, F rancu  U rbanclu in Jožetu Mešku 
osebni dohodek za ta  mesec ne obračuna po 
delovnih m estih, ki jih  sicer zasedajo, temveč 
po izvršenem  delu, ki so ga opravili v obratu 
livarne po ceniku del. Iz istega vzroka je bilo 
tudi za tov. F ranca L am preta in M aksa Jam 
ška, k i sta bila v  popoldanskem  času vključena 
v izdelavo modelov, odobreno, da se jim a 
opravljeno delo poleg OD po delovnih mestih, 
ki jih  zasedata, obračuna še popoldansko delo, 
opravljeno po ceniku del.

Za sestavo volivnih im enikov za volitve od
bornikov v zbor delovne skupnosti skupščine 
občine Ravne na Koroškem, za katerega tudi 
naša železarna voli štiri odbornike, je  bila 
im enovana kom isija v sestavu: Rajko Jelenko, 
Jože Bukovec in Rezka Rezar.

P rošn ja  M ihaela Krebsa, da bi upravni od
bor preklical odločbo kadrovskega oddelka, da 
mu je zaradi neopravičenih izostankov z dela 
prenehalo delo v naši železarni, in  da bi se ga 
ponovno sprejelo nazaj na delo v železarno, 
je  bila odklonjena.

Predlog našega bivšega delavca F ranca 
G rabnerja , da bi maši organi u p rav ljan ja  spre
jeli določilo, da bi se updkojencem, našim  biv
šim delavcem, ki im ajo nizke pokojnine, poleg 
pokojnine iz naših  OD priznal še sta len  m e
sečni dodatek, ki bi bil odvisen od višine po
kojnine, je  bil odklonjen. U pravni odbor me
di, d a  v situaciji, 'ko sam i beležimo nazadova
n je naših osebnih dohodkov, v pod je tju  n i
m amo nobene možnosti, da bi uvajali dodat
ne obveznosti, k i bi brem enile naš sklad oseb
nih dohodkov.

Na predlog vodstva TKR se je inž. Bojanu 
Celestini, iinž. S tanetu  Lenasiiju, inž. Srečku 
Slem eniku i:n inž. Ferdu V izjaku od 1. 4. letos 
dalje  odobril deljen delovni čas.

Ugodeno je bilo zahtevi v železarni zaposle
nega Ivana M lakarja, da naj mu naknadno 
priznam o odškodnino za obratno nezgodo, ki 
jo je  u trpel 1964. le ta  in mu doslej še ni bila 
izplačana. P ripadajoči znesek mu na stroške 
železarne po k rite rijih  in m erilih, ki so ve
lja li do uvedbe kolektivnega nezgodnega za
varovanja, izplača TO sindikata.

Priporočilo univerze v L jubljani, da bi naša 
železarna v novo osnovani sklad Borisa K raig
herja, iz katerega bi dodeljevali štipendije na
darjenim  študentom , predvsem  iz delavskih in 
km ečkih družin, prispevala del finančnih sred
stev, je bilo odklonjeno. Odklonilno stališče 
je  upravni odbor sprejel iz vzroka, k e r v žele
zarni sami štipendiram o precejšnje število štu 
dentov na v išjih  in visokih šolah, predvsem  
otroke naših delavcev im ostale d ijake s tega 
območja, zato že tudi sami opravljam o del po
slanstva, za katerega je  bil sklad ustanovljen.

Na stroške železarne se je  štirim  poklicnim  
gasilcem naše železarne pri AMD Ravne na 
Koroškem odobrilo izšolanje za šoferje B ka
tegorije. K andidati, ki prvič ne bi uspešno 
opravili izpita, k rije jo  sami stroške popravne
ga izpita. K aterim  poklicnim  gasilcem se šola
nje omogoči, v  sodelovanju z vodjo gasilske 
službe določi vodstvo splošnega sektorja.

E lektrotehniškem u društvu M aribor, podruž
nici Ravne na Koroškem, se izstavi naročilnica, 
da za v železarni zaposlene e lek trikarje  opra
vijo strokovna predavanja. Stroški predava
n ja  v znesku 50 N din brem enijo našo žele
zarno.

Ob obravnavi pritožbe zaposlenih, ki so kot 
izredni slušatelji vpisani v raznih  strokovnih 
šolah, je  upravni odbor po širši razpravi p ri
šel do zaključka, da je  izredne slušatelje de
liti na dva dela: na tiste, k i ,so vpisani na šo
lah, za katere poklice n im ajo možnosti, da se 
izpopolnijo ina Ravnah, in na tiste, ki to mož
nost imajo, pa se je  niso poslužili. Upoštevajoč 
tako m nenje je  bilo sklenjeno, da bomo v pod
je tju  v bodoče poleg izredno plačanega dopu
sta .iin prevoznih stroškov k rili polovico stro 
škov laboratorijsk ih  vaj samo za tiste izredne 
slušatelje, k i se usposabljajo za poklice, za k a 
tere nim ajo možnosti izobraževanja na Rav
nah. Za vse ostale, ki so glede na sm er študija 
imeli ali im ajo možnost, da se vključjo na 
TSS — oddelek za odrasle, pa se bodo v bo
doče priznali sam o prevozni stroški in izredno 
plačan dopust, m edtem  ko m orajo stroške la 
boratorijsk ih  vaj v celoti k riti sami.

Na podlagi predhodnega dogovora na teh
niški konferenci je  bilo odobreno, da lahko v 
začetku aprila 35 d ijakov III. razreda g im na
zije na R avnah opravi 14-dnevno proizvodno 
delo v za to določenih obratih  naše železarne. 
Za opravljeno delo se vsakem u dijaku  izplača 
nagrada v znesku 6.000 S din. Dijakom, ki bo
do uživali topli obrok, se od pripadajočega 
zneska obračunajo stroški malice, preostali 
znesek pa se nakaže gimnaziji.

Ostala področja poslovanja
Na predlog kom isije za racionalizacije se je 

Janku  Gnam ušu, dipl. inženirju m etalurgije, 
za izvedeni izboljšani postopek pri žarjenju  
ležajnih obročev v sm islu čl. 52 praviln ika o 
delitvi OD železarne Ravne odobrila enkratna 
nagrada v znesku 2.760 N din.

P red leti je  ujpravni odbor spreje l odločitev 
o uk initv i m aloprodaje v železarni. Čeprav je 
taka odločitev bila sprejeta , se zadnje čase 
pojavlja čedalje več prošenj za odkup in pro
dajo za podjetje razne neuporabne opeke. K er 
dela opeke, ki ostaja na razpolago od raznih 
rem ontov v železarni, ponovno ne moremo več 
uporabiti, in z nam enom , da sklepa o ukinitvi 
m aloprodaje ne bi kršili, je  bilo odločeno, da 
se zadolži kom ercialni sektor, da se dogovori 
s podjetjem  Odpad, poslovalnico Ravne na 
Koroškem, da ta  pri nas po prim erni ceni na
bavlja  za nas neuporabno opeko in jo nato 
dalje  p rodaja interesentom .

Iz sredstev, ki sm o jih  v  železarni nam enili 
za družbeno dejavnost, se je  m ladinski šport
ni šoli na Ravnah za n jeno redino im nem oteno 
delo dodelil znesek 3 m ilijone S din, m edtem  
ko bo preostali znesek nakazan skladu za 
družbeno dejavnost p ri Jc ra jev n i skupnosti 
Ravne na Koroškem za nam enske dotacije in 
podpore društvom  in organizacijam .

Ob obravnavi vloge stanovanjske zadruge 
N avrški in Prežki vrh , da bi za njihove člane 
v železarni še nadalje nabavlja li gradbeni m a
terial, je bilo ugotovljeno, da to, razen beton
skega železa, ni več mogoče, ker za prodajo 
gradbenega m ateria la  železarna ni reg istri
rana.

Ugodeno je  bilo prošnji Jugoslovanskega 
kom iteja za elektroterm iko in  elektrokem ijo, 
da bi naša železarna kot njihov kolektivni 
član prista la  na povišanje letne članarine od 
300 na 600 N din.

Osvojeno je  bilo m nenje strokovnih služb, 
da je  zavrniti vlogo »Luke Koper«, da naj n a 
ša železarna prispeva del finančnih sredstev, 
potrebnih za izgradnjo železniške proge do 
Kopra. Odklonilno stališče je  bilo zavzeto iz 
vzroka, ker bo naša  udeležba pri izvozu ali 
uvozu m ateria la  preko koprske luke tudi v bo
doče zelo m inim alna.

Ugodeno je bilo prošnji neka te rih  v železarni 
zaposlenih, da lahko na delu parcel na Cečov- 
ju, ki so v uprav ljan ju  naše železarne in so po 
urbanističnem  načrtu  predvidene za gradnjo 
garaž, zgradijo lastne garaže. Zem ljišče je  bilo 
vsem prosilcem  dano v brezplačno uporabo 
pod pogojem, da bodo garaže postavljene v 
skladu z urbanističnim  načrtom .

Zaradi pom anjkanja finančnih sredstev je 
m oral upravni odbor odkloniti prošnjo občin
skega združenja ZB NOV Ravne na Koroškem,

da bi naša železarna prispevala del finančnih 
sredstev, po trebnih  za dodatno razširitev  ka
pacite t v njihovem  počitniškem  naselju  v Va- 
lovinah pri Puli.

Zaradi pom anjkanja finančnih sredstev je 
upravni odbor odklonil prošnjo za denarni 
prispevek onkološkega in stitu ta  v L jubljani, 
dijakov I. razreda strojnega oddelka TSŠ na 
Jesenicah, p laninskega društva Železničar 
L jubljana, d ijakov IV. m etalurškega razreda 
na TSS v L jubljan i in društva za borbo proti 
raku SR Srbije.

P rošnje posam eznih prosilcev in nekaterih  
drugih organov, d a  bi upravni odbor posredo
val p ri ureditv i stanovanjskega problem a ali 
dodelitvi stanovanja, so bile v nadaljn jo  reši
tev predane za to pristo jn im  organom  in od
delkom.

Dušanu M ilerju je bil na stroške naše žele
zarne odobren obisk nekdanjega koncentracij
skega taborišča Auschvritz, v katerem  je  bil 
za časa Okupacije zaprt. Obisk taborišča v or
ganizaciji Kom pasa organizira združenje ZB.

U pravni odbor se je  dalj časa zadržal pri 
predlogu koordinacijskega odbora za pomoč 
vietnam skem u ljudstvu, ki je osnovan pri ob
činski skupščini Ravne na Koroškem, da bi 
se v delovnih organizacijah začela zbirati 
sredstva. K oordinacijski odbor predlaga, da 
bi delovne organizacije za te nam ene same 
oddvojile del sredstev  iz sredstev, ki jih  imajo 
na razpolago, ali pa da hi se jih  začelo zbirati 
pri zaposlenih oz. bi sicer našli mogoče d rag  
način in obliko zbiranja. Razprava je pokaza
la, da v železarni zaradi težav, ki jih  imamo 
v proizvodnji in  zm anjšanem  obsegu poslova
nja, za zdaj ni možnosti, da za te nam ene od
dvojim o finančna sredstva. Zaradi nazadova
n ja OD, k i so posledica zm anjšanega obsega 
poslovanja, pa po m nenju upravnega odbora 
tudi ni možno pričeti z akcijo za zbiranje fi
nančnih sredstev  pri zaposlenih. Na podlagi 
take ugotovitve je  upravni odbor m oral p riti 
do  zaključka, da predloga za zbiranje finanč
nih sredstev  za pomoč V ietnam u v železarni 
žal zaenkrat še ne m orem o osvojiti.

U pravni odbor je  m oral razprav lja ti še o 
raznih vlogah za odobritev izredno plačanega 
iin neplačanega dopusta. Vloige so bile rešene 
v sm islu m nenj in predlogov vodstev obratov. 
O načinu njihove rešitve pa so prosilci bili 
pism eno obveščeni.

Tehnične izboljšave

Inž. Janko Gnamuš, asistent termične 
obdelave, je izboljšal tehnološki postopek 
p ri žarjenju ležajnih obročev. Izboljšavo je 
dosegel tako, da je zam enjal nepraktične in 
drage žarilne lonce z drogovi, ki so cenejši 
in bolj praktični.

Novi tehnološki postopek ima naslednje 
prednosti:

— manjši izdelavni istroški zaradi zame
njave žarilnih loncev z drogovi,

— skrajšan čas žarjenja,
— zmanjšan odstotek izmečka.
Letni prihranek, dosežen is pomočjo nove 

tehnologije, znaša 223.647,63 N dinarjev.
Komisija za racionalizacije mu je dode

lila enkratno nagrado 2.760 N dinarjev, ki 
jo je odobril tudi upravni odbor.

Vlado Pori, delovodja avtomatov v me
hanski obdelovaloici, je izdelal napravo za 
struženje konusa na polavtom atskih struž
nicah »bohringer«. Fredtem  je bilo po treb
no Obdelovance, k i so ise obdelovali na  teh 
strojih in je bilo potrebno na njih obde
lati tudi konus, transportirati na druge 
stroje in jih šele na njih obdelati. Zahva
ljujoč tej izboljšavi so se zmanjšali izdela,v - 
ni istroški, ki jih pa  ni moč objektivno ugo
toviti, zato je dodelila komisija za racio
nalizacije avtorju enkratno nagrado 200 N 
dinarjev.
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Tudi naloge morajo biti točno določene
Razgovor z vodjem konstrukcijskega biroja, dipl. inž. Jožetom Geršakom

V naši železarni gradimo dva velika ob
jekta, novo topilnico in težko valjarniško 
progo. Ali nam bi hoteli povedati, kakšen 
je delež konstrukcijskega biroja pri pro
jektiranju in konstruiranju naprav za oba 
objekta, kakšne bodo kapacitete in kdaj 
lahko računamo s poizkusnim obratova
njem topilnice in težke proge?

V 'letih 1965 in 1966 je  bilo težišče dela 
v  našem biroju p rav  na izdelavi tehnične 
dokum entacije za izgradnjo nove topilnice 
in težke valjarniške proge.

Z izgradnjo nove topilnice bo železarna 
lahko izdelala 180 itiisoč do 200 tisoč ton 
raznih jekel na leto. Dve 40-tonski elektro 
peči nam bo dobavila firm a Birlec iz An
glije, ostala oprem a pa bo izdelana v  jugo
slovanskih podjetjih  po naši dokum enta
ciji. V našem  biroju ismo izdelali dokumen
tacijo za skladišča v  podaljšku, transport 
vložka, bunikerje za legure in  dodatke, 50- 
toniske livne ponve, naprave za sušenje po- 
novc, opremo livnih ijam, pripravo kokil, 
livne vozove za kokile in drugo opremo v 
Skupni teži ca. 350 t.

Nova topilnica je predvidena za litje va- 
ljarniških in kovaških ingotov, lila bo to
rej ingote večjih formatov. L itje valjarni- 
ških ingotov bo na  vozovih, tako da bo 
na razmeroma majhnem  prostoru možno 
izdelati 110.000—120.0001 ingotov letino. 
Sam način litja, uskladiščenja kokil te r 
priprava kokil bo zahtevala seveda večji 
tehnološki red in disciplino.

Zaradi finančne situacije, iki je odraz go
spodarske reforme, je danes težko govoriti 
o točnem term inu poizkusnega obratovanja. 
Vse zavisi od finančnih sredstev, 'ki jih 
lahko železarna letos vloži v  dokončevanje 
tega objekta. Ker pa je ves m ehanski del 
peči, ki ga izdeluje M etalna Maribor, sko
raj v celoti plačan, izdelani tem elji in uvoz
ni del dobavljen, obstaja velika možnost, 
da nekako do konca leta končamo montažo 
vsaj ene peči. Z dograditvijo vseh potreb
nih naprav bi vsaj ena peč lahko v p r i
hodnjem letu že dajala svoje jeklo. Pouda
ril pa bi, da je  ito samo m oje osebno m ne
nje in mi ni točno znan razpored sredstev, 
ki bodo letos na razpolago.

Težko valjarniško progo s kapaciteto 
30 t na uro dobavlja firm a Zdas iz ČSSR v 
Skupni teži 12001. Finančna sredstva so 
diktirala dobavo le glavnega dela težke 
proge iz uvoza. Ostale naprave in opremo 
— transport odpadkov, transport gredic in 
gredično halo, rezanje gredic in zvezne 
valjčnice pa bo treba izdelati doma. V n a
šem biroju smo izdelali tehnično dokum en
tacijo za ta del domače opreme v skupni te
ži ca. 550 t. P lanirano je, da bi se v letoš-

Alojz Pori, izmenski delovodja iv orodni 
brusilnici v m ehanski obdelovalnih, je iz
delal novo glavo za brusilni stroj »Le 
Blond«. Nova glava je bolj praktična od 
stare in omogoča boljši izkoristek stroja. 
Tudi pri tej tehnični izboljšavi ni moč ugo
toviti p rihranka, zato m u je komisija do
delila 200 N dinarjev.

K. F.

njem  letu izdelal m ehanizirani del domače 
Opreme v teži ca. 150 t, ostali del pa bi 
morali izdelati v  skladu z montažo celotne 
proge.

Do konca le ta  bodo po predvidevanjih 
dokončana vsa gradbena dela, m ontirana 
hala do stebrov 25, prav tako  pa  se bo p ri
čelo z montažo češke opreme. Kdaj bo kon-

Inž. Jože Geršak, vodja konstrukcijskega 
oddelka

čana m ontaža in kdaj bo proga sposobna 
za poizkusno obratovanje, zopet zavisi od 
finančnih sredstev, iki bodo v letošnjem in 
prihodnjem  letu na razpolago.

Naša želja je (mislim, nas vseh), da  bi 
težka proga (začela čimprej obratovati, saj 
bo šele tak ra t naša valjarna dobila pravo 
tehnološko celoto.

Tudi drugi obrati se rekonstruirajo. Ali 
bi nam hoteli povedati, s katerimi deli se 
največ ukvarjate?

Poleg navedenega dela za topilnico in 
valjarno smo sodelovali tudi pri izdelavi 
tehnične dokum entacije za potrebe drugih 
Obratov naše železarne. Morda res nismo 
uspeli časovno uskladiti vseh želja, saj je 
navadno' tako, da b i m orala b iti dokumen
tacija gotova že, (ko se šele naroči. Zato je 
bilo tu in tam  včasih godrnjanja, vezani pa 
smo bili preveč na naša dva največja ob
jekta, kapacitete v konstrukcijskem  biroju 
pa imajo tudi svoje zgornje imeje.

Kako je z uvedbo butana v naši železarni 
in kakšne prednosti lahko pričakujemo z 
uvedbo tega kuriva?

Bolj prav bi bilo, če b i to  vprašanje po
stavili našim  energetikom. Sodeloval sem 
v diskusijah o tem  vprašanju, zato vam 
lahko na kra tko  odgovorim.

Po prvotnem  projektu  naj bi predelali 
vse žarilne peči na  butan  — propan. K alku
lacije, k i jih je izdelal energetski oddelek, 
pa kažejo, da b i bila cena 7,7 S din za 
1000 Kcal (danes inas stane generatorski 
p lin  5,6 S din na 1000 K cal). Šele leta 1971

bi s celotno predelavo vseh peči padla cena 
na to vrednost. Ker istočasno uvajamo za 
ogrevne peči mazut, k i nam prinese letno 
ca. 600 milijonov S din prihrankov, je bilo 
odločeno, da zaenkrat zgradimo naprava za 
bu tan  — propan samo s kapaciteto 500 kg 
na uro (pri tej investiciji bomo dosegli 5,6 
S din n a  1000 Kcal). Finančno tu  ne prido
bimo ničesar, zadoščeno pa bo tehnologiji 
žarjenja, ker odpadejo težave, ki jih ima
mo p ri ogrevanju z generatorskim  plinom 
na valjarsk ih  žarilnih pečeh.

Z uvedbo m azuta na vseh ogrevnih pe
čeh pa pridobimo v  p rim erjav i z današnjo 
situacijo letno skoiraj eno m ilijardo starih 
din. V skupnem  interesu je torej in tudi 
v duhu reforme, da uvedemo m azut že to 
leto vsaj v kovačnici.

Znano je, da se pripravlja reorganizaci
ja oziroma združitev oddelka za novograd
njo in konstrukcijskega biroja. Ali nam 
lahko poveste o tem kaj več in predvsem, 
kakšne prednosti vidite v združitvi?

K er je naš oddelek nam enjen za izdela
vo tehnične dokum entacije za potrebe re
konstrukcije in novih Objektov, mislim, da 
bi takšno organizacijsko telo bi'lo bolj 
učinkovito in da b i delalo bolj usklajeno.

Ali bi hoteli še sami dopolniti najin raz
govor?

Želel bi, da bi naši -vodilni tehnologi in 
vodstva obraitov svoje zahteve bolj točno 
in (konkretno obdelali in te svoje zahteve 
pismeno dostavljali našemu oddelku.

Tovariš inženir, za vaše odgovore se vam 
najlepše zahvaljujemo!

-ate-

NOVE KNJIGE V STROKOVNI 
KNJIŽNICI

4267 Uinapredenje rada službi odr- 
žavanja u industrijskim  pre- 
duzečima 1966

4268 P riručnik  za održavanje i za- 
š titu  parn ih  kotlova i insta
lacija 1966

3587/74 Nekovinski vključki v nele-
giiranem jek lu  z ogljikom 
0,12—0,2 %  1967

4269 Stanikovič V., Mašinski m a
terijah  sa termičkom obra- 
dom 1966

4270 Stošič P., Termička obrada 
m etala 1966

3587/75 Hodnik F., Š tudija pdboljša-
n ja kakovosti jekla s pomoč
jo radioaktivnega izotopa 
1967

4271/31 Interna dokum entacija last
nosti konstrukcijskih jekel 
1966

4272/31 Interna dokum entacija last
nosti orodnih jekel 1966

4273 Koškin N., Priročnik elemen
tarne fizike 1967

4274 Feldm an I., Rasčet i konstru- 
irovanie nagrevatelej elek- 
tropečej soprotivlenija 1966

3658/13-14/67 Kostič Z., Raspodela dohotka 
u pireduzeču 1967

4275 H iiter P., Polytechnisches 
Worteribuch russiseh-deutsch 
1965
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S T R O K O V N A  P O S V E T O V A N J A  IN R A Z I S K A V E
Posvetovanje o pnevmatskih 

strojih
Da bi prisluhnili željam in potrebam  ju 

goslovanskega trga po pnevm atskih stro
jih, smo organizirali 7. in 8. m arca 1967 na 
Ravnah posvetovanje s predstavniki več
jih potrošnikov — rudarskih in gradbenih 
podjetij iz vise Jugoslavije.

Predavali so:
Ju re  Ivanetič, Kamnolomi. Kako odkopa

vati, m inirati in kakšni so stroški,
Ivan Zupan, Razvoj in proizvodnja v r

talnih strojev in orodij v železarni Ravne,
Andro Bertapelle, Razvoj vrtaln ih  stro

jev v zadnjih 16. letih,
Franc Seme, V rtanje paraleln ih  zalomov 

v rudniku Mežica.
Po končanem posvetovanju so bili spre

jeti naslednji zaključki:
1. Površinski odkopi in kamnolomi ima

jo p ri nas zaradi predvidenih povečanih 
potreb gradbene in rudarske industrije 
tendenco porasta. Kapacitete se poveču
jejo z modernizacijo vrtalnih strojev, iz
boljšanjem  vrtalne tehnike za izdelavo glo
binskih v rtin  kot tudi z uporabo učinko
vitejših transportn ih  sredstev. Predlaga se 
izdelava poševnih globinskih vrtin.

2. Na vprašanje, ali je pravilno polniti 
globinske vrtine kontinuirano ali diskon- 
tinuirano, je prevladalo mišljenje, da je to 
v veliki m eri odvisno od ekonomskih fak
torjev. To je pogojeno s stroški vrtan ja  v 
prim erjavi s ceno in količino eksploziva, ki 
se uporablja, da b i se dobil pravilen od
govor.

3. Opaža se večji razvoj v tehniki v rta 
nja predorov, zato je  prevladalo mišljenje, 
da je potrebno tudi za delo v predorih 
osvojiti proizvodnjo ustreznih vrtalnih 
strojev.

4. a) Priporoča se hitro  osvajanje težjega 
vrtalnega kladiva v teži okoli 30 kilogra
mov s prem erom  bata okoli 90 mm za roč
no delo (z retropodporno nogo) in za delo 
na podstavkih (lafetah).

b) Prednost se da osvajanju avtomatično 
— povratne (retro) podporne noge.

c) Nadalje se da prednost osvajanju pod
porne noge s centralno komando, in to d i
rektno z glave kladiva.

d) 'Za uporabo vrtaln ih  kladiv na lafetah 
se predvideva uporaba 1" svedrov, zato se 
priporoča takojšnje osvajanje ustreznih 
monoblok .svedrov kot tudi vrtalnih kron.

4276

4277/IV

4277/V

4279

4280

5. a) Pregledale in preanalizirale so se 
tehnične karakteristike težkih vrtalnih 
kladiv (s prem eri batov nad 4 V2") v pri
m erjavi z globinskimi kladivi.

Dala se je prednost globinskim kladi
vom, ker se .smatra, da je razvoj globin
skih kladiv perspektivnejši in prikladnejši 
za uporabo v naših kamnolomih (s tem bo 
zmanjšan uvoz izredno dragih delov in v r
talnih cevi).

b) Zaradi navedenega se ne predlaga 
osvajanje težkih vrtalnih kladiv, temveč se 
priporoča osvajanje globinskih kladiv s 
kompletnim vrtalnim  strojem in orodjem 
za vrtan je (lafete, cevi, krone itd.).

.c) Sedanjo proizvodnjo globinskih kladiv 
s prem erom  izvrtine 0  80 mm (85) in 
0  100 .m (105) je potrebno obdržati. V per
spektivi pa je potrebno predvideti izdela
vo globinskih kladiv za vrtine prem era 
70, 120 in 150 mm.

d) Za rudnike se priporoča osvajanje si
stem a za mokro izpiranje vrtin.

6. Poleg proizvodnje jeklenih vrtalnih 
kron, ki so že v  rednem proizvodnem pro
gram u železarne Ravne, ise priporoča hi
tro osvajanje kron s karbidno trdnino — 
klasičnega tipa, kot tudi tipa z bradavica
mi. Vse krone je prilagoditi na centralno 
izpihovanje. Na tej izpopolnitvi železarna 
Ravne že dela.

7. P ri osvajanju podstavkov (lafet) za 
globinska kladiva se da prednost podstav
kom, s katerim i se lahko vrta v več smeri, 
kot tud i izvedbi, ki omogoča nagibanje pod
stavka v levo in desno.

8. P ri prvi fazi je predvideti osvajanje 
podstavkov na gum ijastih kolesih in  šele 
kasneje na gosenicah.

9. Zaradi lažjega transporta podstavka 
na gum ijastih kolesih je predvideti možnost 
prem ikanja podstavka z m otorjem ali z 
zračnim vitlom.

10. Priporoča se osvajanje priključkov 
— priključnih arm atur za vodo in zrak v 
izvedbi »MOMENTNI PRIKLJUČKI« (ba- 
jonetne spojnice) za dimenzije do 2", kot 
tudi izdelava avtomatskih mazalk za vr
talna kladiva.

11. Priporoča se osvajanje težjih razbi- 
jalnih kladiv v teži okoli 30 kg.

12. Osvoji se predlog železarne Ravne, 
da začne izdelovati ročaje za odkopna kla
diva iz vulfcolana. Peter Setina

Johnson L., S tatistics and 
Experimamtal Design 1964 
Sistemi i metode organizaci
je rada u tehničkim služba
m a poduzeča 1966 
Tehnika upravljanja proiz- 
vodnjom 1966
Mende G., Kristalldioden und 
Transistoren Taschen-Tabel- 
le 1967
Churm an C., Gperations re- 
search, Eine Einfiihrung in 
die Uinternehmensforschung 
1966

Kvaliteta in zanesljivost 
na stockholmskem rešetu

Evrppsko združenje za kontrolo kvalitete 
(EOQC) p rire ja  vsako leto posvetovanje 
pod posebnim geslom s področja kvalitetne 
problem atike. Vodilni ‘Strokovnjaki poro
čajo o novostih in o reševanju problemov 
kvalitete.

Lanskoletno EOQC — posvetovanje v 
Stočkholimu je bilo že 'deseto. Vodilno geslo 
je  bilo:

Kvaliteta in zagotovitev zanesljivosti.
Zaradi aktualnosti tem atike se je  to po

svetovanje spremenilo iz evropskega v sve
tovno. Pripravili sta ga Skupno evropsko

in ameriško združenje za kontrolo kvali
tete. (EOQC — European Organisation for 
Quality Control in ASQC — American So- 
ciety for Quality Control). Na posvetovanju 
je  s svojo ekipo in predavatelji sodelovalo 
tudi japonsko združenje znanstvenikov in 
inženirjev (JUSE). Zaradi takega obsega 
so posvetovanje izvedli najprej v New 
Yo‘rku, nato so ga pa naslednji teden po
novili z istim program om  v Stockholmu.

Udeležba je bila omejena le na člane. 
Kot član italijanskega in s tem  posredno 
tudi evropskega združenja za kontrolo 
kvalitete sam prejel vabilo in upravni od- 
boir mi je odobril udeležbo. Prejel sem pre
cej zanimivih elaboratov, zbirko vseh p re
davanj in .mnogo informacij. Zvedel sem 
veliko novega. Spoznal sem mnogo vodil
nih svetovnih strokovnjakov in ise teh po
znanstev tudi že večkrat z uspehom poslu- 
žil. O vsem tem sem podrobneje že poro
čal poleg potnega poročila.

Ob današnjem  stanju v naši železarni in 
v borbi za izboljšanje kvalitete v naši pro
izvodnji isem mnenja, da bi bilo koristno, 
če bi s pomočjo našega tovarniškega lista 
inform iral širši krog sodelavcev o zanimi
vostih s tega posvetovanja.

P rav na kra tko  naj omenim splošni vtis:
Po vsem svetu se borijo z istimi problemi 

kot mi:
— z enakomernostjo kvalitete,
— z zanesljivostjo proizvodnje,
— z organizacijskimi problemi,
— z roki in še z mnogimi drugim i teža

vami.
Razlika je le v tem, da se ti problemi pri 

nas pojavljajo v precej hujši meri in da 
imajo drugod več reda. Težišče vse proble
matike je v organizaciji.

To je  dejstvo, !ki ga vsakodnevno dobro 
občutimo. Pomanjkljiva organizacija po
vzroča probleme in obenem onemogoča re
ševanje problemov.

Ta splošen vtis in podobnost proble
mov je potrdil tudi organizator, ko je v 
biltenu posvetovanja objavil dve šali pod 
naslovom »Korak m odernega življenja«, ki 
ju  povzemamo.

Na Obrazih bralcev biltena je bilo videti, 
da sta šali res zadeli v  črno in da je ob tem

Seveda hočem to stvar danes! Če bi jo 
potreboval jutri, bi jo prinesel jutri!



16

Sest. Pet. Pet. Pet. Cet. Sre. Tor.

8 7 6 5 4 3 2

16 14 13 12 11 10 9

23 22 21 20 19 18 17

32 29 28 27 26 25 24

39 38 37 36 35 34 33

NOVI KOLEDAR ZA POSPEŠENO DELO
1. To jc specialen koledar, ki so ga razvili 

posebej za hitro opravljanje nujnih in super 
nujnih del. Vsa nujna dela morajo biti gotova 
vsaj včeraj. Po tem koledarju klient lahko 
sedmega naroči delo, ki bo opravljeno tret
jega.

2. Vsakdo želi svoje do petka, zato so v vsa
kem tednu v skladu s potrebami trije petki.

3. V koledarju jc osem novih dni na koncu 
meseca za vsa tista dela, ki se kot nujna vedno 
opravljajo na koncu meseca v zadnjih trenut
kih (končno le izglcdi za rešitev naše od
preme).

4. V mesecu ni prvega. To jc dadatna si
gurnost, ki onemogoča zamujanje dobav »do 
konca meseca« z odpremo prvega.

5. Problem »plavih« in »ponedeljkovih za
mujanj« jo rešen popolnoma, ker je novi kole
dar izločil ponedeljek.

6. Ni več dolgočasnih in nadležnih nepro
duktivnih sobot in nedelj — ni več nedeljske
ga dela in ni več problemov s kompenzacijami 
za proste dni, ure in nadure.

7. V koledarju ni več problematičnih datu
mov 15., 30. in 31. Zato ni več izgube delov
nega časa za preštevanje denarja, odpade pla
čevanje računov — in seveda tudi plač ni več 
zaradi prihranka slabo plačanega truda. Naj
bolj vpliva to na prihranek živcev, na umir
jenost in zadovoljstvo pri delu, ker odpade 
razburjanje zaradi višine in primerjave plač.

8. V tednu je nov dan, imenovan »sestankar- 
sko — pogovorni«.

Koledar bi bil popolnoma sprejemljiv in do
brodošel za naše razmere. Le — kako shajajo 
po svetu z enim »sestankarsko — pogovor
nim« dnevom?

vsakdo videl isebe in svoje podjetje. Tema 
je enako vžgala ipri Evropejcih kakor pri 
Amerikancilh in Japoncih. Jaz pa sem si 
mislil, da smo p rav  na itam področju go
tovo pred  vsemi. Saj bi bil talk koledar pri 
nas p rav  gotovo z navdušenjem  sprejet. Ze 
dolga leta nam res m anjka tistih osem do
datnih dni n a  koncu meseca za potrebe 
redne odpreme.

Nekaj podatkov o posvetovanju v  Stock
holmu:

800 delegatov iz 37 držav,
43 predavanj tekoče prevajanih  v treh 

skupinah po tematiki:
— A Splošni pogledi in metode o zago

tavljanju  kvalitete in zanesljivosti.
— B Prikaz novih metod in njihove 

uporabnosti pri zagotavljanju kvalitete in 
zanesljivosti.

— C Statistične m etode pri zagotavlja
nju  kvalitete in zanesljivosti.

Paralelno posvetovanje v  New Yorku je 
bilo po  Obsegu nekoliko bolj ameriško in 
se ga je  udeležilo 2500 delegatov 19 naro
dov.

Po program u sem izibral tis ta  predava
nja, 'kjer me je tema in diskusija posebej 
zanimala. Za ostala smo dobili vsi udele
ženci tiskana predavanja v nekoliko skra j
šanem obsegu.

I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R

Posebno zanimive so bile razprave o si
stemih organizacije kontrole v m odem i 
proizvodnji. O tem  bo poseben članek ob
javljen v Koroškem fužinarjiu. Zato se 
omejujem v Inform ativnem  fužinarju le 
na nekaj zanimivih informacij o posveto
vanju in na  nekaj razm išljanj ali ugotovi
tev v zvezi ls kvaliteto.

D irektor nizozemskega inštituta za raz
iskovanje tržišča Van der Meer je  med 
drugim Skušal podrobneje defin irati pojem 
kvalitete in pojasniti potrebo po analizi 
tržišča.

V svojem izvajanju pravi:
»Za potrošnika pom eni kvalite ta  izdelka 

stopnjo zadovoljstva, k i izhaja iz uporabe 
ali posesti izdelka. Osnovne važnosti je do
ločiti stopnje zadovoljstva za vsako karak
teristiko izdelka in iz tega tvoriti povratno 
informacijo za projektiranje izdelka v raz
vojnem oddelku. K er se zahteve in potrebe 
potrošnikov sčasoma m enjajo, je treba 
sm atrati zbiranje teh informacij kot stalno 
potrebo industrije. Najpomembnejša in 
najboljša metoda za zbiranje teh  inform a
cij je sistem atična obdelava in analiza 
tržišča.«

Nizozemska je prav gotovo svetovno 
središče in Zbirališče strokovnjakov širo
kega slovesa na področju kontrole kvali
tete, uporabe m etod m atem atične statistike 
in organizacije podjetij.

Na posebnem posvetovanju so strokov
njaki DanSke, Francije, Nemčije, Italije, 
Švedske, Anglije in Nizozemske prim erjali 
svoje osebne poglede in pojm ovanja s po
močijo izmenjave mnenj, idej in izkušenj. 
Med njimi je bil najbolj »glasen« M. L. 
W ijvekate, ki je med vodilnimi nizozem
skimi strokovnjaki znan po svoji ostri, a 
utem eljeni kritiki. Njegovi prodornosti se 
malokdo lahko upira, ker njegova kritika 
tem elji na  dolgoletnih izkušnjah in vsako 
trd itev  podkrepi z več praktičnim i prim eri. 
Kot .pdklicni svetovalec na  področju kon
trole kvalitete in operativnih raziskav se 
ukvarja predvsem z organizacijsko struk
turo  v industriji, v kateri vidi mnogo sla
bosti in izvor velikih težav. V svojem refe
ra tu  Obravnava predvsem vlogo vodstev 
oziroma upravljanja podjetij v izvezi s kva
liteto in medsebojne organizacijske odnose. 
Nekaj povzetkov iz njegovega referata je 
za nas zelo zanimivih.

Svoje izvajanje je  sistematično gradil s 
tezami in ugotovitvami dejanskega stanja.

1. S socialnega stališča je koristnost in
dustrije določena s tem, kako kvalitetno 
služi in kakšne produkte daje ter s kakšni
mi težavami — stroški to dosega. Pozornost 
vodstva do kontrole kvalitete in do kon
trolo stroškov mora biti pravilno uravno
vešena.

2. Vodstvo posveča preveč pozornosti 
kontroli stroškov in premalo kontroli kva
litete. Vzrok za (to je  zgodovinski razvoj in
dustrije in dejstvo, da je  kontrola kvali
tete precej težja kot kontrola stroškov. 
Problem  kvalitete je  precej težji in zahteva 
precej več znanstvenega m išljenja v p ri
m erjavi iz dosego proizvodne učinkovitosti. 
Medtem ko je  vpliv prihrankov p ri stro
ških jasen vsakom ur in je  prihranke lahko 
izračunati (če imamo potrebne podatke!), 
je znatno težje in večkrat celo nemogoče

napovedati važnost in posledice m eritev 
na področju kvalitete.

— O kvalitetn ih  zahtevah se odloča naj
večkrat ina sejah brez zadostnega upošte
vanja izkušenj ali pa se dopušča prem očan 
vpliv pogledov posameznikov na .potrebe 
kvalitete.

— Pri končni kontroli kontrolorji n a j
večkrat nimajo zadovoljivih norm ali stan
dardov, p ri čemer so njihovi pogledi in 
ideje odločilni za kvaliteto, ki predstavlja 
podjetje.

— Vodstvo se sm atra za odgovorno pri 
vprašanjih kvalitete le, kadar gre za ne
zadovoljstvo in pritožbe potrošnikov. V ta
kih prim erih pa se vsi Ukrepi ibolj usm er
jajo  na  zadovoljitev teh  potrošnikov kakor 
pa na uvajanje ukrepov, s  katerim i b i se 
preprečile podobne pritožbe v bodoče z 
uvajanjem  sistem atične kontrole kvalitete.

— Pro jek tiran je  novih izdelkov in teh
noloških postopkov največkrat ni dovolj 
strokovno, če pa  je, potem  so največkrat 
inform acije preskope in nejasne. V večini 
prim erov v pro jek t proizvodnje ni vklju
čen ustrezni p rojekt kontrole.

Ti prim eri kažejo le nekaj rezultatov po
m anjkljive pozornosti vodstev do vprašanj 
kvalitete.

3. Rezultat vsega tega je, da po vsem 
svetu industrija preživlja kvalitetno krizo 
in za rešitev išče nove, učinkovitejše orga
nizacijske principe ter razvija nove me
tode.

Mnoge industrije preživljajo  resno krizo 
moči in ugleda. Pom anjkanje odločnosti in 
discipline ise opaža vsepovsod. Sprejete od
ločitve se ne izvajajo. M nenja specialistov 
se ne upoštevajo dovolj resno. Tehnika in 
organizacijska struk tu ra , usm erjena h kva
liteti, n i še prodrla v industrijo v enakem 
obsegu kakor tista, ki je usm erjena k večji 
učinkovitosti. Uporaba metod kvalitetne 
kontrole ni v skladu z ostrejšimi zahtevami 
tržišča. To je splošen problem  po vsem 
svetu, saj se opaža vsepovsod presenetljivo 
slaba kvaliteta industrijskih izdelkov. Raz
na združenja potrošnikov po vsem svetu 
poročajo o neverjetnih napakah in po
manjkljivostih. Pa tudi vsakdo, k i se znaj
de v vlogi potrošnika, sam ugotavlja isto.

W ijvekate navaja iz lastnih izkušenj p ri
mer industrijske analize, ko je nastopil v 
vlogi svetovaloa p ri izdelavi program a za 
kontrolo kvalitete. Ugotovili so, da 85 % 
njihovih surovin ne ustreza specifikacijam 
oziroma kvalitetnim  pogojem, čeprav so 
ugotovili, da te surovine niso bile slabše 
od norm alnih. Torej je  tako grobo odsto
panje kvalitete večkrat celo normalno.

V industriji po vsem svetu je  z omenje
no krizo povezano dejstvo, da se vedno bolj 
uveljavlja pravilo, po katerem  ima vsakdo 
le pravice in nobenih dolžnosti. Saj celo 
m anifest Združenih narodov govori o člo
veških pravicah, nikjer pa ne omenja dolž
nosti. Nihče n i 'več odgovoren za to, kar 
doseže. Pom anjkanje odgovornosti pa se 
kaže v pom anjkanju interesa do dela in 
jasno je, da ima to  močan in neposreden 
vpliv na kvaliteto. V nekaterih  prim erih 
se je tako stanje ražbOhotilo do take mere, 
da nikakršna tehnika kontrole kvalitete ni 
več sposobna tega preprečiti. Slaba kvali
teta ni več strokovno tehnični, ampak or
ganizacijski problem.

Srečujemo se torej s številnimi resnimi 
problemi. Možno je, da bo njihova rešitev



zahtevala iskanje popolnoma novih poti in 
tudi spremembo metod in m išljenja o kva
liteti. Kvaliteto bomo m orali upoštevati v 
širšem merilu, 'ki vključuje organizacijske 
tendence, psihološko in socialno ozadje in
dustrijskih delavcev in ekonomsko poli
tični razvoj. Vise to pa  je  združeno v vode
nju, !ki mora najti pravo pot pri reševanju 
teh problemov. Predvsem  bo treba p rep ri
čati vodstva o potrebi pravilnejše delitve 
pozornosti med kontrollo stroškov in kon
trolo kvalitete. P ri tem m orajo strokov
njaki za kvaliteto  prenehati s prepričeva
njem  vodstev, da je cilj kontrole kvalitete 
predvsem le znižanje stroškov. Največkrat 
to sploh n i res. Tudi popolnoma normalno 
je, da je  boljša kvaliteta dražja od slabe. 
Seveda želimo dobro kvaliteto, ker ta vodi 
k zadovoljstvu potrošnikov, k  večjim na
ročilom, k  boljši proizvodnji, in ko s kva
liteto že popolnoma uspemo, posredno tudi 
k znižanju stroškov. S socialnega stališča 
moramo dosegati najboljšo možno kvali
teto, ki jo ekonomska situacija dopušča. 
Dandanes je v isvetu splošen pojav, da in
dustrijska vodstva niso priprav ljena in 
tudi ne organizacijsko sposobna prevzeti 
vse potrebne odgovornosti iza kvaliteto. 
Zato so osnovni cilji dela strokovnjakov za 
kvaliteto v povezovanju področja kontrole 
kvalitete in področja ekonomsko tehnične
ga vodenja podjetij, p ri čemer so potrebna 
predavanja, tečaji in publikacije kot pomoč 
pri vzbujanju interesa in pri strokovnem 
usposabljanju vodstev na tem  novem pod
ročju. Jasno je, da se vodstva podjetij ne 
morejo neposredno poglabljati v problem a
tiko kvalitete, pač pa bodo zato uporabljala 
najelitnejše strokovnjake-praktike kot sve
tovalce na nivoju vodenja podjetij.

4. Eden od najvažnejših problemov kva
litetne kontrole je medsebojna odvisnost 
kvalitetnih faktorjev. To zahteva razvoj 
tako imenovane integralne kvalitetne kon
trole. Za to je potrebna res urejena orga
nizacija, ker so zahteve po medsebojnih 
zvezah in inform acijah zelo velike tako 
znotraj podjetja kakor navzven z dobavi
telji, trgovci in končnimi potrošniki. Vse 
to je izvedljivo le p r i uporabi specializi
rane tehnike in neizogibne centralizirane 
organizacijške -strukture. Mnoge industrije 
ne m orejo zadovoljiti -teh zahtev.

Današnjih zahtev po doseganju zadovo
ljive kvalitete in zahtev organizacije kon
trole si ni mogoče več zam išljati brez tesne 
povezave z urejeno prodajmo organizacijo 
in analizo tržišča, ki prinaša vodstvu kon
trole in razvoja potrebne povratne infor
macije te r potrebe in povpraševanja po
trošnikov. Nekatera podjetja mislijo, da 
imajo popolno o-dpremno kontrolo in da na 
tržišče pridejo res samo dobri proizvodi. 
Kljub tem u prepričanju pa se dogaja, da 
potrošniki s temi proizvodi niso zadovoljni. 
Podrobnejše analize v takih  prim erih ve
činoma pokažejo, da je tem u vzrok pre
slaba povezava prodaje in kontrole. Kon
trola ne ve, 'kaj potrošnik zahteva, in še 
manj, kaj on kontrolira. Zato kljub vestni 
kontroli vseh specificiranih lastnosti po
trošnik ni zadovoljen, k e r za določene iz
delke m orda -sploh -ni specifikacij ali pa 
niso dovolj specificirane posamezne last
nosti. Poleg tega pa se vedno še ugotovi, 
da sistem, ki ga sm atrajo nekateri za po
polnoma sigurnega, ni res -tako »neprepu
sten«. Organizacija in kontrola kvalitete v
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tej organizaciji m orata zagotavljati moč in 
objektivnost kontrole. Mnogo primerov iz 
prakse potrjuje to  dejstvo s tem, da so pe
reče kvalitetne probleme rešili predvsem z 
reorganizacijo v podjetju. Kontrola kvali
tete m ora b iti ločena od vodstva proizvod
nje, ki največkrat noče slišati o slabi kva
liteti.

Poseganje v organizacijske probleme je 
zelo težka, odgovorna in -do neke mere ne
varna -stvar, kolikor se ne izvaja res kom
pleksno i-n strokovno. Največkrat se de
bate, v katerih  ;se ugotavlja nered v med
sebojnih odnosih in odgovornosti, zaklju
čijo-z enostavnim pravilom: vsakdo naj ima 
le enega šefa, 'kateremu je  odgov-oren in ta 
šef je edini, k i mu lahko -daje navodila in 
ukaze. To je zelo preprost, obenem pa tudi 
zelo neprem išljen zaključek, ki lahko po
vzroča precej večje zmešnjave, kot bi si 
jih lahko z največjo fantazijo predstavljali. 
Ali -ni popolnoma norm alno in razumljivo, 
da dobi izvrševalec navodila za svoje delo 
od štaba za študij dela, da dobi specifika
cije o kvaliteti od oddelka, ki projektira 
tehnološki postopek, da dobi navodila in 
proizvodni program  od centralne priprave 
dela, in končno, da njegovo tekače delo 
vodi neposredni vodja? Torej »komande z 
več strani« niso slabost organizacije, ven
dar le tedaj, če se točno ve, kdaj, kaj in 
kdo zapoveduje na posameznem področju. 
Funkcije, kompetence in dolžnosti -morajo 
biti natančno precizirane in razdeljene. Le 
v prim erih nasprotujočih si navodil m-ora 
vmes poseči šef in prevzeti iniciativo za 
kontakte z drugimi ljudmi te r najti pravo 
rešitev. Vse ostalo, dokler je  normalno in 
funkcionalno, pa lahko -gre po svoji nor
malni in najkrajši poti brez nepotrebnih 
vmesnih členov. P ri vodenju pa je treba 
razjasniti, kdo je odgovoren za dokončno 
odločitev v prim erih nasprotij.

Mnogo se po svetu (ne samo -pri nas) go
vori o odgovornosti delavcev proizvajalcev. 
Uvedba -odgovornosti je  nemogoča, dokler 
ni popolnoma izvedena standardizacija, iz
daja navodil, norm in potrebnih predpisov
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in dokler ni organizirana dobra kontrola 
ali vsaj nadziranje izvrševanja izdanih 
predpisov. Tako torej akcija za povečanje 
odgovornosti vodi avtomatično, k ureditvi 
navodil in -poostritvi kontrole. Ce ljudje 
tolmačijo »več -odgovornosti« na tak način, 
potem je to v redu, če pa to  tolmačijo z več 
prostosti in manj kontrole, potem  moramo 
biti odločno proti 'temu, ker to ni tisto, kar 
delavec dejansko želi, in tudi ne vodi k 
boljši kvaliteti.

Vedno se moramo zavedati drugega mo
tiva za boljše delo in upoštevati, da so pro
izvajalci in potrošniki isti ljudje. Kadar 
nekdo dela slabo kvaliteto, jo  bo posredno 
tudi kupoval is slabšim i izdelki sam, nje
gova družina ali njegovi prijatelji. Malo
m arnost p ri upoštevanju kvalitetnih zahtev 
je včasih tudi vzrok težkim nesrečam  in 
to daje itudi delavcu neko -vrsto socialne 
odgovornosti poleg odgovornosti do pod
jetja.

Zagotovitev zanesljivosti v zvezi z orga
nizacijsko povezavo m reže med proizvajal
cem in potrošnikom je -zelo nazorno in si
stematično obravnaval angleški predava
telj mr. Bogod.

Kontinuirnost prodaje je večkrat edina 
pot, ki omogoča dobiček ali rentabilnost 
neke proizvodnje. Neposredno k tem u pride 
kot pogoj tudi zagotovitev, da bo blago 
svojo kontinuirnost -prodaje obdržalo. P ri 
tem pa so potrebne izčrpne in pravočasne 
informacije o tržišču.

Diagram kaže organizacijsko povezavo 
mreže med proizvajalcem in potrošnikom, 
med katerim a je prikazan položaj in vloga 
trgovca, raziskovalca trga in kontrolorja 
kvalitete. P ri tvorbi teh  m edsebojnih od
nosov začnimo zgoraj -desno p ri potroš
niku, -ki je jasno osnova celotnega sistema. 
Potrošnik pove trgovcu, ki ima vlogo ana
lize tržišča, kakšen izdelek zahteva in v 
kakšnih kvalitetnih tolerancah ga je treba 
izdelovati, da bo zanj uporaben. Raziskava 
tržišča analizira in oblikuje te zahteve v 
specifikacije gotovih produktov, in to v 
urejeni obliki sporoča proizvajalcu, ki ob-

Kukujčnik
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Organizacijska povezava med proizvajalcem 
in potrošnikom

dela specifikacije surovim in tehnološkega 
postopka, ki je  najprim ernejši za 'proizvod
njo pravilne kvalitete izdelkov. Nato se iz
dela specifikacije za distribucijo in skla
diščenje te r navodila za pripravo, uporabo 
in vzdrževanje pri potrošniku. Ta celotni 
krog mora funkcionirati tako, da bo izde
lek prišel do potrošnika v tak i obliki, 'kaikor 
ga je on v začetku želel. Izdelek potuje od 
proizvajalca preko trgovca na debelo im na 
drobno do potrošnika, medtem ko infoirma- 
cije v zvezi s sprejem anjem  izdelkov na 
tržišču (koliko ustrezajo ali ne ustrezajo 
zahtevam  potrošnika) potujejo preko raz
iskovalcev tržišča nazaj 'k proizvajalcu v 
obliki povratne infonmacije. Te informacije 
vključujejo podatke o prodaji, o potrebah, 
o kvalitetnih zahtevah, o pritožbah, o k a 
kršnih koli pripom bah — k a r je  delo raz
iskave ter analize tržišča. Sedaj postavimo 
kontrolo kvalitete na pravo mesto v odnosu 
na ito zasnovo organizacije in medsebojne 
povezave. Kontrola kvalitete preverja stan
dardizacijo in tolerance, ušklaja želje po
trošnika z možnostmi proizvodnje te r  po
trebe izraža s kontrolnim i predpisi v pro
izvodnji. P ri tem m ora kontrola kvalitete 
upoštevati definicijo kvalitete kot »stopnjo, 
do katere je določen izdelek prilagojen po
vpraševanju in zadovoljevanju potrošnika«. 
S to definicijo v m islih definirajm o kon
trolo kvalitete: »Kontrola kvalitete je sred
stvo, s katerim  se kvaliteta izdelka vzdr
žuje na m inim alnih stroških.« Pam eten in 
ekonomsko uspešen proizvajalec govori o 
pravilni kvaliteti in me o dobri ali slabi, 
saj je treba  kvaliteto predvsem uskladiti s 
ceno in  s tržiščem, na katerem  se izdelek 
prodaja. Merilo je splošno zadovoljstvo 
kupcev. Inž. Jože Rodič

I Z R E K I

Amerika — kontinent, Iki se mu je zgo
dilo kot mnogim dekletom: eden jo je  od
kril, drugi ‘ji je  dal svoje ime.

(A. Frattini) 

Aplavz — odmev neumnosti.
(Bierce)

21. februarja so v naši študijski knjižni
ci odprli razstavo TALCI 1941— 1945, ki jo 
je pripravil m ariborski Muzej narodne 
osvoboditve, podaljšati pa so jo m orali do 
srede marca, ker je bilo zanim anje zanjo 
izredno veliko. Cenijo, da si jo je ogledalo 
okoli 4000 ljudi. Prišli so tako odrasli — 
žive priče tistega časa — kot šolska m la
dina, ki je v organiziranih skupinah po 
razredih pod vodstvom profesorjev in Ob 
njihovi razlagi mnogo globlje kot pri po
uku dojela vso tragiko in veličino boja n a
ših preprostih ljudi za svobodo.

Razstava je bila postavljena izredno 
skrbno in s tenkim posluhom za razm erje 
med dokumenti. Veliki panoji s povečani
mi fotografijam i streljan ja  talcev, plakati 
s seznami pobitih domoljubov, poslovilna 
pisma — vse je bilo ubrano v skladno ce
loto in je tudi zato zapustilo neizbrisen 
vtis.

V drugi polovici m arca ije izšla zbirka 
novel pisatelja Leopolda Suhodolčana »Do- 
brijiska balada«, ki obsega novele Beg, Ste
ne, Gola s tran  dneva, Povodenj in Dobrij- 
ska balada. V njih je oblikovan del sodob
nega življenja, in k e r pisatelj hote vztraja 
pri poim enovanju krajev po Prežihu, po 
katerem  so Dobrije =  Ravne, gre torej za 
prikazovanje naših ljudi v konkretnem  in 
prenesenem pomenu. Branje bo dvakrat 
zanimivo, oceno knjige pa bomo priobčili 
v Koroškem fužinarju.

Bežen pogled po skulpturah naše Forme 
vive kaže, da nas ne brigajo več kaj prida. 
Do danes n i še na nobeni ploščice z ime
nom kiparja, nazivom dela in letom na
stanka, p ri večini okolica ni prim erno ure
jena, Italijanovo Dionizovo uho rjavi na 
bunkerju, Poljakova skulptura za samskim 
domom je deform irana itn. To pomeni ne 
samo, da nam stvar mi blizu, tem več tudi, 
da nam ni več m ar niti denarja, ki smo ga 
vložili vanjo. To pa je vse prej kot lepo 
spričevalo za nas.

26. m arca zjutraj je dolga kolona avto

busov krenila z Raiven proti L jubljani — 
nad 400 učencev osnovne šole in  dijakov 
gimnazije se je peljalo poslušat Verdijevo 
opero Trubadur. To je bila že druga taka 
pot in sprem ljevalci — profesorji so ve
deli povedati, da so bili m ladi Ravenčani 
izredno dobro občinstvo. Živeli so s pred
stavo, ploskali ipri odprtem  odru, molčali 
kot v cerkvi, uživali umetnino. Skratka: 
doživeli so nekaj čudovitega.

In če iso že zaradi velike razdalje p ri
krajšani za reden obisk operne hiše, omo
gočajmo jim  ga tudi v prihodnje vsaj ob
časno. Take investicije se zmeraj obrestu-

I S K R E

Edini ljud je , ki ise včasih ne obnašajo kot 
otroci, so otroci isami.

st

Centralizacija je zadnje pribežališče ne
sposobne adm inistracije.

Zam enjati ene Skrbi z drugim i je  prav  
tako dobro kot iti na počitnice.

Vprašanje: Kaj je heteroseksualna pre- 
m aritalna intradigitacija?

Odgovor: Držanje za roke pred  poroko.
>!■

Bolnik: Tovariš doktor, .izgubil sem spo
min.

Zdravnik: Kje ste ga izgubili?
Bolnik: Kaj pa?

*

N ekateri od nas iščejo srečo, drugi jo 
ustvarjajo.

*
Ali živijio ženske bolj dolgo kot moški 

zato, ker .niso poročene z ženskami?

Malica
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ŠPORTNE VESTI
Delo v zimskem bazenu se že obrestuje

Z veseljem lahko napišemo, da so naši 
plavalci in plavalke, člani plavalnega k lu
ba Fužinar, odlično prestali prve letošnje 
preizkušnje na  tu jem  in se tako pridružili 
tistim  športnikom, ki Ravne dostojno za- 
stqpajo v republiškem, zveznem in tudi 
mednarodnem merilu. Odlični rezultati, ki 
so jih naši tekmovalci dosegli na zadnjem 
in izbirnem tekm ovanju za isestavo pionir
ske republiške reprezentance, k i bo konec 
aprila nastopila v  Trstu, zelo zgovorno po
trju jejo  prejšnjo  trditev.

V K ranju, k jer je (bilo izbirno tekm ova
nje, se je Zbralo okrog 100 mladih tekmo
valcev in tekmovalk, Ravne pa je zastopala 
8-članska ekipa in k a r trije  od n jih  so z 
odličnimi rezultati bili v svojih disciplinah 
najboljši. Jože Zavec je  zmagal na 50 m 
crawl pri pionirjih, Anka Bajc na isti progi 
pri pionirkah in Dušan Erženičnik na 50 m 
delfin. Ce k  tem u prištejem o še prvo me
sto štafete 4 X 50 m  crawl za pionirke, in 
drugo mesto M ajde Jehartove (50 m delfin), 
potem res ne moremo napisati nič drugega 
kot: odlično in vse čestitke.

O delu plavalnega kluba, ki šteje okrog 
60 plavalcev (od tega 30 pionirk in m la
dink), o plavalni šoli in o odličnem Brezni
karju, pa  bomo več napisali v prihodnji 
številki, ko bo za nam i že republiško član
sko in pionirsko prvenstvo. Sedaj morda 
samo še toliko: p rav  je, da pohvalimo tudi 
trenerje, k i so v razm erom a kratkem  času 
te m lade plavalce s truda polnim  delom 
pripeljali tako visoko.

Križi in težave ravenske odbojke

V marcu se je pričel prvi del letne zvezne 
odbojkarske lige, v katerem  igra tudi naš 
Fužinar. OK Fužinar je doslej odigral 4 
tekme, p ro ti Kleku, Bosni, Železničarju iz 
Osijeka in Mladosti iz Zagreba. Vse tekme 
je izgubil, prve tri 3:0, zadnjo p ro ti Mlado
sti pa 3:2. Medtem ko so naši odbojkarji p r
vi dve tekm i igrali brez prave borbenosti, 
tega ne moremo trd iti za tekmo proti Bos
ni v Sarajevu, k je r  so kljub porazu igrali 
dobro, in predvsem  zadnjo tekmo proti d r
žavnemu prvaku, zagrebški Mladosti, na 
Ravnah, k jer so zares v odlični in borbeni 
igri klonili šele po dveh urah in 10 m inutah. 
Očividci pravijo, da itake dramatične, lepe 
in predvsem  borbene igre n a  Ravnah že 
dolgo ni bilo. Upajmo, da bodo naši odboj
karji s tako igro tud i nadaljevali, ker ena 
lastovka še ne pomeni pomladi.

Š tiri izgubljene tekm e seveda nikakor 
niso povod za optimizem in težko je ver
jeti, da bodo ravenski odbojkarji letos 
ostali v zvezni ligi. Predsednik kluba tov. 
Presečnik nam  je povedal, da so že mislili 
tudi na to, da b i od tekm ovanja odstopili, 
vendar so tse odločili, da bodo še tekmovali 
v društvu najboljših. Povedal nam je tudi, 
da imajo v klubu velike težave s tekm oval
ci in kljub tem u, da jih  vodijo ha spisku 
okrog 18, jim je od tekm e do tekme zelo 
težko sestaviti ekipo. Seveda tudi ne tren i
rajo skupaj in tem u prim erni so tudi re 
zultati. Največ preglavic jim delajo seve
da tekmovalci, ki zaradi študija ne morejo 
sodelovati na vseh tekm ah, koledar tekmo

vanja pa je tako natrpan, da bi ustrezal že 
čisto profesionalni, ne pa am aterski ekipi. 
P rvi del tekm ovanja mora b iti namreč kon
čan že 14. 5. t. 1.

Ali bodo naši odbojkarji ostali v zvezni 
ligi ali ne, je predvsem  odvisno od n jih  sa
mih, m i jim želimo, da  b i iz tekm e v tek
mo igrali bolje, da bi b ili vedno kompletni 
in da bi na vsaik način uspeli.

»Nova telovadnica nam je zelo koristila,«

nam  je povedal predsednik rokometnega 
kluba tov. Janežič. Znano je, da so naši ro
kometaši zaključili jesenski del na vrhu 
tablice in d a  imajo realne možnosti, da to 
m esto tu d i 'obdržijo. Če bodo uspeli, nas 
bodo od .jeseni naprej zastopali v repub li
ški ligi. To pa b i bil -vsekakor lep uspeh in 
nagrada za njihovo požrtvovalnost.

Igralci 'so preko zime v novi telovadnici 
načrtno in zelo veliko trenirali, tako da so 
dobro pripravljeni na s ta rt v spom ladan
skem delu tekmovanja, ki se bo pričel apri
la. Tov. Janežič trd i, da tako dobro pri
pravljeni še niso bili nikoli.

Tudi nogometaši so že pričeli 
s tekmovanjem

Naši nogometaši so b ili najprej v gosteh 
v Rušah, k jer so odigrali z istoimenskim 
moštvom zaostalo tekmo iz jesenskega dela 
in zmagali 2:1. Z istim rezultatom  so zma
gali tudi v prv i tekm i spomladanskega ko
la p ro ti Steklarju. Trener tov. Gostenčnik 
nam je povedal, da je na razpolago dovolj 
igralcev, da ima za sestavo moštva dobro 
izbiro in da računajo, seveda če bo šlo vse 
po isreči, do bodo spomladanski del končali 
boljše kot jesenskega ter da se bodo na 
lestvici od sedanjega četrtega pomaknili 
na drugo mesto. Želimo jim, da bi pri tem 
uspeli!

Na Ravnah tudi atletska šola

Poleg sm učarske tekaške šole in plaval
ne šole iso na Ravnah Ikonec m arca ustano
vili tud i atletsko šolo, k i jo bo vodil tov. 
Kecerin. To pobudo moramo vsekakor po
hvaliti, saj je  že skrajni čas, da s pridom  
izkoristimo vse možnosti, ki jih ima lahka 
atletika na Ravnah. Povedati moramo tudi, 
da je  m ed mladino izelo veliko zanim anje 
za to šolo.

P ri občin-slki zvezi za telesno kulturo so 
ustanovili strokovni odbor za atletiko., ki 
ga -vodi inž. Strahovnik. Prve povezave s 
šolami po dolini dajo- slutiti, da bo atletika 
zaživela tudi v Črni, Mežici in na P reva
ljah.

Krajgerjeva in Hanušcva nista uspeli

V .prejšnji številki smo poročali, da si je 
ženska ekipa namiznoteniškega kluba Fu- 
žinair priborila nastop za kvalifikacijski 
tu rn ir za vstop v zvezno žensko ligo. K ra j
gerjeva in Hanuševa, k i sta igrali v ekipi 
Fužinarja, pa tok ra t nista uspeli in  tako 
Fužinar ne bo imel svojega zastopnika v 
zvezni ženski namiznoteniški ligi.

Šah

P ri občinski zvezi za telesno kulturo se 
je ustanovil tudi strokovni odbor za šah, 
ki ga vodi tov. Franc Tušek. V strokovnem 
odboru so šahovski delavci iz cele doline, 
med njimi tud i tisti, ki na šolah vodijo 
šahovske krožke. P rav zaradi tega pričaku
jemo, da -bodo ti športni delavci gonilna 
sila za razvoj in še večjo afirmacijo šaha 
v naši dolini.

-ate-

Aktualna

— K am  pa greš?
— K sedlarju , da mi napravi še eno luk

njo v pas.
— Zakaj pa?
— Plačo sem dobil.

■

/\ \/\ titojktiKi sru/1« "

□CKJ »Vi.*, ^  
■4.11 J

Gradnja nenehno napreduje
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M I R K O  Z U P A N C
Zloba, lahkomiselna igra ali nesrečno na

ključje je sprožilo strel in komaj devet
najstletni Mirko je omahnil.

Ostali so nemi oče, mati, brat in sestre, 
prijatelji in sodelavci v Mislinji in na Rav
nah. Niso mogli ne dojeti ne verjeti, ko so

se ob preranem pomladnem grobu spraše
vali, kako je mogoče, da tega vedrega fan
ta in iskrenega prijatelja ni več in sta 
ostala za njim samo bol in praznina.

Odgovora ni bilo, ker je zemlja molčala 
in misel je otožno preletela kratko pot mla
dega življenja:

19. oktobra 1947 se je rodil v Mislinji, 
pri nas v železarni je delal od 17. arprila 
1964 kot pomožni kovač v kladivarni, le
tošnjo pomlad bi bil moral k vojakom, pa 
se je poslovil za zmeraj — komaj na pragu 
življenja.

Spomin nanj bo ostal svetel in živ.

MARCA SO NASTOPILI DELOVNO 
RAZMERJE

Drago Svetina — PK, Štefan Košak — 
NK, Mirko Kotnik — NK, Ivan Koren — 
KV, Pavel Škrubej — NK, Duro Jurovič
— NK, Franc Kos — KV, Pavel Marošek
— KV, Ivan Petrič — NK, Alojz Mager — 
KV, Alojz German — KV, Pavel K rauber- 
ger — KV, Karel Močilnik — NK, Ivan

Taki so naši pejsaži

I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R

Verhovnik — NK, K ristjan  Erjavc — NK, 
Jože Epšek — KV, M aksimiljan Kokalj — 
PK, Franc Merkač — KV, Anton P lanin
šec — KV, Jakob Vidovšič — KV, Peter 
Marošek — KV, R ihard Pgeil — NK, Vin
cenc Jerom el — KV, Ivan Hočevar — KV, 
Ludvik Tominc — NK, Jože Kotnik — KV, 
Jože Kuzman — KV, Anton Velunšek — 
NK, Hoirist Dvornik — KV, Ernest Kasnik
— KV, Matevž Lovrenci — NK, Franc Ko
ren — KV, Ivan Lasnik — KV, Roman 
Škrin jer — KV, Radovan Doroslovac — 
KV, Ivan H aber — NK, A nton Repnik — 
NK, M arjan Pečovnik — NK, Nikolaj Ro
bin — NK, Dominik Uršnik — NK, Jože 
K lar — KV, Metod O bretan — PK, Peter 
Kričej — NK, Vilfrid Veler — KV, Sigfrid 
Ozimic — KV, Ivo iSirovina — NK, Alojz 
C erar — KV, M arko H udrap — KV, Franc 
Močilnik — KV, Adolf Vertačnik — KV, 
Karel Kučej — KV, Rudolf Šuler — KV, 
Stanislav Jelen  — NK, Ludvik Pikalo — 
KV, dipl. inž. Anton Hojnik — VS, Duro 
H aram ija — VSS — vrnili so se iz JLA.

ODŠLI SO IZ PODJETJA

Jože Jeseničnik — NK, Ju lijana  Zmrzlak
— NK, Frančiška Peruš — NK, M artin Ve
senjak — NK, Ivan Naglič — NK, Andrej 
Glavica — NK, Srečko Verhovnik — NK, 
Mirko Zupanc — PK, Jože Trup — PK, 
Ivan Kumpirej — NK, Jože K rajnc — KV, 
Franc Verovnik — NK, Friderik  K orat — 
NK, Adolf Hojnik — KV, Silvo Žunko — 
KV, Franc Ropič — PK, Zdravko Burjak
— KV, Mirko Š taleker — PK, Ernest 
Tandler — KV, Alojz Zonta — NK, S tani
slav Repas — NK, Ivan Kališnik — KV, 
Ferdo Mihev — KV, M atija Homan — KV, 
Anton Gostenčnik — NK, Maks Jelen — 
NK, Rado Pomgrac — PK, Ivan Rožen — 
KV, Ivan Pavše — KV, Feliks Ješovnik — 
NK, P eter Fajm ut — PK, Alojz Mlinšek — 
KV, Vinko Herceg — NK, Bogomir Seč- 
njjak — KV, M arko Prevorčič — PK, Jože 
Rožič — NK, Ivan Kamenik — KV, Jakob 
Knez — KV, Drago Kokal — NK, Franc 
Kos — KV, Anton Oblak — NK, M arjan 
K urnik — KV, Miroislav Lorber — KV, 
Ivan Novinšek — KV, Edvard Kralj — 
KV, Milan Verovnig — PK, Milan Krajnc
— KV, Jože Cesnik — KV, Vekoslav Ko- 
nečnik — NK, Anton B rum nik — PK, An
ton Štruc — NK, Ignac Erjavec — KV, 
Slavko Šuler — NK, Feliks Rožič — KV, 
Andrej Jezernik — PK, Jože Vetrih — NK, 
Leopold Kadiš — NK, Silvo Kresnik — 
PK, Ciril Pesto tnik — SS, M arija Kotnik
— NSS, M arija Potočnik — NSS, Damijan 
Zdovc.

POSLOVNI BAROMETER SE DVIGA

S članki, ki ise pojavljajo  iz številke v 
številko, je nekako taiko kot z vremenskimi 
poročili v dnevnem  časopisju. V našem 
Fužinarju že tre tje  leto skoraj vsak mesec 
objavljamo grafikon odpreme. Sodelavci 
so me vprašali, kaj pom eni ta naš barom e
ter — tak ra t smo ga še malo izpolnili. 
S tvar je  preprosta: 

v osnovnici so naneseni meseci, v nav
pičnici pa količina odprem ljene robe v ti
stem mesecu. Če točke >v posameznih m e
secih zvežemo, vidimo naraščanje ali pa 
padanje naših uspehov.

Z veseljem smo vnesli novo točko za m a
rec 1967, kar pomeni 5.268 t odpreme ozi
roma prodaje naših proizvodov. Računamo, 
da bo vrednost znašala 2,3 m ilijarde starih
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dinarjev. Čeprav uspeh še ni zadovoljiv, 
se pa le čuti napredek. Zato si je treba še 
nadalje prizadevati v tej pozitivni smeri, 
da bosta naša prodaja in izvoz realizirala 
čemveč pogodb, v obratih  pa bodo morali 
vse pogodbe točno izpolniti, tako glede ro
kov kot glede kvalitete. To je pa tud i edi
na osnova za boljše osebne dohodke kolek
tiva in vsakega posameznika.

F. B.

Biografi so bič stoletij. Vsak velik člo
vek ima svoje učence, zmeraj pa  je Judež 
tisti, ki mu napiše biografijo.

Ah! — m i s e l ,  ki j e  z a m u d i l a  v l a k .

(Mezzina)

N aš
u p o k o je n e c

Jože Medvešček, roj. 
7. 3. 1912, v železar
ni od 25. 4. 1929 s 
presledki kot stru
gar v mehanični de
lavnici. Os. upoko

jen 1. 4. 1967


